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سرمقاله

ضرورت اصلاح 
پایه های مالیاتی

میزان فرارمالیاتی در کشور 
بیش از رقمی است که اعلام 
می شود. لازمه جلوگیری از 
فرار مالیاتی، طراحی سامانه 
پایش تراکنش  های پولی و مالی اســت. تمامی 
تراکنش های پولی امری اساسی است چراکه ۹۵ 
درصد از نقدینگی کشــور در حساب های بانکی  
است. بنابراین شفافیت نقل و انتقالات حائز اهمیت 
خواهد بود. اخذ مالیات مبادلات و معاملات یکی 
از راهکارهای جبران کاهش درآمدهای مالیاتی 
خواهد بود. یکی از معضلات کشور فرار مالیاتی است 
که امروزه بسیار گسترده شده است. چنانچه از  فرا ر 

مالیاتی جلوگیری...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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اتصال ۹۷ درصدی 
دستگاه ها به پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند

مالیات 500 میلیارد تومانی سلبریتی ها وارد فاز اجرایی می شود

تعیین تکلیف مالیات بر درآمد اینفلوئنسرها
صفحه2

صفحه3

توزیع  بنزین  سوپر  از طریق  کارت  بانکی  
اجرای   آزمایشی   در   یک   جایگاه   تهران   آغاز   شد

وزیر ارتباطات در نشست با رییس سازمان بازرسی 
کل کشور با اشاره به فعالیت های در دست اقدام، از 
برنامه برای هوشمند شدن ۲۰ درصد از خدمات ارایه 
شده در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، ایجاد 
۲۰ میلیون پوشش فیبرنوری منازل و کسب و کارها 
تا پایان دولت و دستاوردهای بدست آمده در پلتفرم 
های بومی گفت. نشست مشترکی میان عیسی زارع 
پور-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- و ذبیح اله 
خدائیان -رییس سازمان بازرسی کل کشور- برگزار 
شد. در این جلســه زارع پور با اشــاره به راه اندازی 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند در سال گذشته 
گفت: خوشــبختانه به همت همکارانم در سازمان 
فناوری اطلاعات و پشــتیبانی و همراهی سازمان 
امور استخدامی، پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
در سال گذشته راه اندازی شد و تا الان بیش از ۹۷ 
درصد از دستگاه های اجرایی به آن پیوسته اند و بیش 
از سه هزار خدمت در بستر آن به مردم ارایه می کنند. 
وی با اشاره به نقش آن در ایجاد شفافیت و مبارزه با 
فساد، افزود: وقتی خدمات به صورت تجمیع شده و 
فقط با یک بار احراز هویــت در اختیار کاربران قرار 
می گیرد، مردم می توانند به صورت غیرحضوری و با 
دقت و کیفیت بالاتری خدمات مورد نیاز خود را در 
هر ساعت از شــبانه روزی و بدون مراجعه حضوری 
دریافت کنند. وزیر ارتباطات از برنامه این وزارتخانه 
برای هوشمند سازی حداقل ۲۰ درصد از خدمات 
ارایه شده در بستر پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
در ســال جاری خبر داد و تصریح کرد: امسال قرار 
است بخشی از خدمات در دسترس مردم به صورت 
هوشــمند یعنی بدون نیاز به ارایه مدرک و با انجام 
خودکار استعلامات، خدمات در اختیار کاربران قرار 
بگیرد. زارع پور همچنین از افزایش ســهم اقتصاد 

دیجیتال از تولید ناخالص ملی...

اجتماعی

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان بــا تاکید بر اینکه قیاس آمار 
ازدواج و طلاق با هم اشتباه است، گفت: طی سال  های 
اخیر رفتار جامعه جوان کشور که بخش اعظم ازدواج 
و طلاق  ها به این گروه اختصاص دارد الگوی واحدی 
داشته و بر خلاف تحلیل های نادرست، ازدواج و طلاق 
در میان جوانان کشور وضعیتی ثابت را تجربه کرده 

است.
حجت الاسلام مهدی متقی فر با بیان اینکه یکی از 
مهم  ترین شاخص  هایی که برای برنامه  ریزی در حوزه 
ازدواج جوانان اهمیت دارد بحث میانگین سن ازدواج 
در کشور است، اظهار کرد: میانگین سن ازدواج مردان 
برای بار اول در سال ۱۴۰۰ معادل ۲۷.۸  سال و برای 
زنان ۲۳.۶ سال است که البته این وضعیت در چند 

سال اخیر اندکی رو به افزایش بوده است.
وی ادامه داد: میانگین سن طلاق مردان نیز در سال 
۱۴۰۰ برابر با ۳۸.۲  سال و برای زنان ۳۳.۴ سال است. 
در واقع روند سن طلاق مردان و زنان نیز در سال های 
اخیر اندکی افزایشــی بوده و به طور کلی در فاصله 
سال های ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ بر میزان میانگین سن ازدواج 
و طلاق در ایران تا حدی افزوده شده است. در توضیح 
چرایی این امر می  توان اذعان داشــت که مجموعه 
عوامل فرهنگی، اجتماعی، اقتصــادی و... در تأخیر 
سن ازدواج نقش دارند و با تأخیر در وقوع ازدواج  ها، 

احتمالاً سن طلاق نیز به همان اندازه تحت تأثیر قرار 
گرفته است.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان، معتقد است که یکی دیگر از 
شاخص  های مهم برای برنامه  ریزی در حوزه ازدواج 
جوانان به نرخ ازدواج و طلاق اختصاص دارد. متقی فر 
عنوان کرد: در تعیین وضعیت نرخ ازدواج و طلاق از 
نرخ  های مختلفی استفاده می  کنند که یکی از دقیق 
ترین آنها، نرخ خالص ازدواج و طلاق اســت. درواقع 
ازدواج  ها را بایستی به افرادی نسبت داد که قابلیت 
ازدواج را دارند و این افراد همان جمعیت واقع در سن 
قانونی ازدواج هستند. این شاخص، شمار ازدواج  ها را 
در جمعیت مورد مطالعه برای هر هزار نفر از افرادی که 
در سن قانونی ازدواج هستند و قابلیت ازدواج دارند، 
در یک سال تقویمی معین به  دست می آورد. به همین 
ترتیب می  توان نرخ خالص ازدواج و طلاق گروه  های 

اجتماعی مشخصی مانند جوانان را محاسبه کرد.
وی با بیان اینکه مطالعات نشــان می  دهد نســبت 
طلاق به ازدواج جوانان در سال  های اخیر به گونه ای 
است که حدود ۸۴ درصد از مجموع وقایع ثبت شده 
طلاق و ازدواج در هر ســال به ازدواج و ۱۶ درصد به 
طلاق اختصاص داشته است، افزود: می  توان گفت این 
وضعیت طی این سال  ها تقریباً ثابت بوده و تغییری 

نداشته است.

دبیر مهرواره محله همدل از برپایی مهمانی عید 
غدیر در ۱۰ هزار محله به عشــق امیرالمومنین 
علی )ع( به دســت مردم و با محوریت مساجد 
خبر داد. حجت الاســلام مهرداد جعفری دبیر 
مهرواره محله همدل، ضمن اشــاره به برگزاری 
طرح »مهمونــی محله« همزمان بــا برگزاری 
مهمانی غدیر در شهرهای مختلف، گفت: در طرح 
»مهمونی محله« قرار اســت، در ۱۰ هزار محله 
سراسر ایران به عشــق امیرالمومنین علی)ع( و 
جشن غدیر، با  همت مردم و با محوریت مساجد 

مهمانی های بزرگی برپا شود.
وی افــزود: در این مهمانــی، امــام محله ها، 
بانوان فعــال مســجدی، بســیجی، جهادی، 
هیأتــی و... تــلاش می کنند با کمــک مردم و 
با انجام امــوری از قبیل اطعام، هدیه اســباب 
بازی به کودکان، ایســتگاه صلواتــی و نذری، 
پخش شیرینی و شربت، برپایی جشن و سرود 
و مولودی خوانــی و همچنین گره گشــایی از 

 مشکلات مردم محله، به عشق علی)ع( عید غدیر 
را جشن بگیرند.

در طــرح »مهمونی محله« عــلاوه بر برگزاری 
جشــن و مهمانی در محلات، تلاش می شــود 
با تولیــد محتوا درباره الگــوی امامت به عنوان 
آیین حکمرانی اســلام و همچنین آماده سازی 
بســته های محتوایی تحت عنوان »ره توشــه 
ولایت« و انتشــار آن به همه فعالان فرهنگی و 
مسجدی جهت ترویج فرهنگ غدیر کمک شود.

دبیر مهــرواره محله همدل گفــت: ذیل طرح 
»مهمونی محله« طی فراخوانــی با عنوان »به 
عشق علی« به مردم محلات سراسر ایران ۱۱۰ 
پیشنهاد و ایده گره گشایی داده می شود و از آن ها 
خواسته می شود، عکس هایی از گره گشایی هایی 
را که در محله شــان به عشــق علی)ع( در ایام 
دهه ولایت و امامت انجام شده، برای دبیرخانه 
مهرواره محلــه همدل و ســتاد برگزاری طرح 

»مهمونی محله« ارسال کنند.

تیرماه و نخستین فصل تابســتان، تهران و برخی 
شهرهای کشــور میزبان کنسرت هایی از گونه های 
مختلف موسیقی هستند اما همچنان پاپ پیشتاز 
است. کنسرت های موسیقی در تیر ماه و نخستین 
فصل تابســتان با توجه به در پیش بودون ماه های 
محرم و صفر، نسبت به ماه های گذشته رونق بیشتری 
پیدا کردند، هر چند در ماه های گذشته بیشتر شاهد 
کنسرت های موســیقی پاپ و تعداد اندکی از سایر 
گونه های موسیقی همچون ســنتی و اقوام بودیم، 
در روزهای پیش رو، کنســرت ها در سایر گونه های 
موســیقی، ســنتی، تلفیقی و اقوام نیز به صورت 

محسوسی افزایش پیدا کرده است.
ارکستر موسیقی ملی ایران یکم و دوم تیر با رهبری 
آرش امینی به عنوان رهبر میهمان و اجرای آثاری 
از بزرگان موســیقی ایران همچون مرتضی حنانه، 
جواد معروفی، حسن کســایی، فرهاد فخرالدینی و 
بهزاد عبدی در تالار وحــدت به روی صحنه رفت و 
این ارکستر پس از مدت ها اجرای ویژه برای نهادها و 

سازمان ها میزبان عموم علاقه مندان بود.
در گونه موسیقی سنتی نیز کنسرت علیرضا قربانی 
خواننده موسیقی سنتی نیز از ۲۳ خرداد ساعت ۲۱ 
در تهران، مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد آغاز 
شــده و تا ۲۶ تیرماه ادامه دارد؛ این کنسرت پیش 
از این در شهرهای مختلف از جمله گرگان، رشت، 
تبریز، شیراز، کرمان، سیرجان و جزیره کیش اجرا 

شده است.
کنسرت جاودانه های موسیقی ایران با اجرای ارکستر 
نیایش به سرپرســتی علیرضا امینی و خوانندگی 
محمدجواد یزدچی ۱۱ تیر در تالار وحدت برگزار شد، 
سالار عقیلی خواننده موسیقی سنتی نیز ۱۳ تیر در 

محوطه خانه خشتی حاج آقا علی رفسنجان به روی 
صحنه رفت و وحید تاج دیگر خواننده موسیقی سنتی 
قرار است ۱۴ تیر با همراهی ارکستر ملی مازندران 

)نوان( در چالوس آثاری را اجرا کند.
نخســتین دوره »غزل ســاز« با هدف حفظ هویت 
موسیقی ردیف - دستگاهی به همت انجمن موسیقی 
ایران و با مشــارکت بنیاد فرهنگی هنری رودکی 
به مدت سه شــب از ۱۳ تا ۱۵ تیر با ۶ اجرا با حضور 
نوازندگان و اساتید شاخص این حوزه در تالار رودکی 
برگزار می شــود. همچنین »ارکستر ملی سازبند« 
با آهنگسازی، تنظیم و سرپرستی حمید آقایی و با 
حضور خواننده میهمان، محسن کریمیان ۱۶ تیر 
ساعت ۱۹ در ششمین شب موسیقی فرهنگسرای 

ارسباران به صورت رایگان روی صحنه می رود.
در گونه موسیقی نواحی و اقوام نیز اساتید و هنرمندان 
پیشکسوت این حوزه کنسرت هایی را برگزار می کنند؛ 
کنسرت فرج علیپور به همراه گروه »تال« با اجرای 
موسیقی لری ششم و هشتم تیر ساعت ۲۱:۳۰ در 
تالار وحدت برگزار شــد، این گــروه ۱۴ تیر نیز در 
کرج به روی صحنه خواهد رفت. کنسرت موسیقی 
مازندرانی گــروه آوای تبری با سرپرســتی جلال 
محمدی و خوانندگی عباد محمدی و موسی احمدی 
۱۲ تیر در تالار وحدت اجرا شــد، کنســرت ناصر 
وحدتی با اجرای موســیقی گیلگی ۱۳ تیر در تالار 
شهیدآوینی رودسر برگزار شــد، کنسرت وحدتی 
۱۶ تیر نیز در تالار مرکزی رشــت برگزار می شود. 
همچنین رحیم شهریاری خواننده آذری زبان ۱۵ تیر 
در تهران به روی صحنه می رود و موسیقی آذربایجانی 
 با همراهی ارکســتر آلنام ۲۵ تیــر در تالار وحدت 

اجرا خواهد شد.

فرمانده نیروی قدس ســپاه گفت: حاج قاســم 
ســلیمانی در هر میدانی با حرف منطقی وارد 
می شــد، اگر طرف مقابل منطق را می پذیرفت، 

دعوایی نداشت.
سردار اسماعیل قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه 
در آیین افتتاحیه طرح ملــی »اعتلاء«؛ تعالی 
بخشی مسئولین و استادان دانشگاه آزاد اسلامی 
که صبح امروز چهار شــنبه برگزار شــد گفت: 
جنایتکاران عالم مانند آن ها که شهید حاج قاسم 
سلیمانی را به شهادت رســاندند می خواستند 
بگویند زور و قدرت حاج ســلیمانی به تفنگ و 
موشک است. اما آنچه شــما باید برای جوانان 
تبیین کنید این اســت که بالاترین سلاح حاج 

قاسم سلیمانی منطق او بود.
وی با بیان اینکه شــهید ســلیمانی به دیگران 
می آموخت که چگونــه وارد میــدان مقابله با 
دشمن شوید، گفت: شهید ســلیمانی به همه 
آموخت که اگر دشــمن منطق سرش نمی شود 
و می خواهد از طریق اعمــال قدرت و زور حرف 
خود را به کرسی بنشــاند راه برخورد با دشمن 
چگونه اســت. به همین دلیل چنین شخصیتی 

برای دشــمن قابل تحمل نبود. فرمانده نیروی 
قدس ســپاه ادامه داد: حاج قاسم سلیمانی در 
هر میدانی بــا حرف منطقی وارد می شــد. اگر 
طرف مقابل منطــق را می پذیرفــت، دعوایی 
نداشت اما چون طرف های مقابل او گردن کلفت 
بودند نمی خواستند حرف حقیقی را بپذیرند و 
می خواستند به همه تعرض کنند. وی ادامه داد: 
صهیونیســت ها بیش از ۷۰ سال است که نسل 
اندر نسل فلسطینی ها را می کشند و اکنون هم 
شهید می دهند. اما با عزت از حقوق، سرزمین و 

مطالبات خود دفاع می کنند.
سردار قاآنی با اشــاره به عملیات های مقاومت 
فلســطین علیه صهیونیســت ها تصریح کرد: 
مقاومت فلســطین برخی از روزها بیش از ۳۰ 
عملیات علیه عناصر رژیم صهیونیستی در کرانه 
باختری انجــام می دهند. ایــن منطقه زمین و 
جغرافیای مردم فلسطین بوده و به زور از آن ها 
گرفته شده اســت. فرمانده نیروی قدس سپاه 
تأکید کرد: قطعاً به حول و قوه الهی این مســیر 
موفقیت و پیــروزی نهایی برای فلســطینی ها 

خواهد بود.

اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی ارتقای جایگاه 
سازمانی شورای فرهنگی-اجتماعی زنان و راهبری 
و نظارت بر امور فرهنگی بانــوان و خانواده در عرصه 
اندیشه ورزی و تصمیم سازی را در این شورا تصویب 
کردند. در جلسه شــورای عالی انقلاب فرهنگی که 
به ریاست حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی برگزار 
شد، بحث ارتقای جایگاه سازمانی شورای فرهنگی-

اجتماعی زنان به تصویب اعضا رسید.
عمده اعضای شورای فرهنگی-اجتماعی زنان را بانوان 
فرهیخته تشکیل خواهند داد و نمایندگان سران قوا 

که از بانوان فرهیخته انتخاب می شوند نیز در جلسات 
این شورا حضور پیدا خواهند کرد.

بر اساس مصوبه امروز، شورای فرهنگی-اجتماعی زنان 
در نقش ستاد خانواده و زنان به عنوان یکی از ستادهای 
چهارگانه شورای عالی انقلاب فرهنگی، کار راهبری 
و نظارت بر امور فرهنگی بانوان و خانواده و مســائل 
مختلف مربوط به این حوزه را در عرصه اندیشه ورزی 
و تصمیم سازی دنبال خواهد کرد و مصوبات آن برای 
بررسی و تصویب نهایی به جلسات شورای عالی انقلاب 

فرهنگی ارائه خواهد شد.

رئیس جمهور گفت: جمهوری اسلامی ایران سیاست 
همسایگی و همگرایی را مبنای سیاست خارجی خود 
قرار داده است و آن را مسیر مطلوب برای تحقق صلح 
و ثبات منطقه ای می داند. سید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور کشــورمان اولین بار به عنوان نهمین عضو 
اصلی سازمان همکاری شانگهای، در بیست و سومین 
نشست سران این سازمان مهم منطقه ای، بزرگترین 
ظرفیت کشــورهای عضو برای وحدت و صلح سازی 
را ظرفیت تمدنی آنها دانســت و اظهار داشت: اینک 
این قاره کهن دوباره سربرآورده باید با تکیه بر اخلاق، 
معنویت، عدالت، عقلانیت و احترام به کرامت انسانی، بار 
دیگر تمدن ساز گردد. سازمان همکاری های شانگهای 
که نماد این »خانواده بزرگ تمدنی« است اکنون در 
جایگاهی ایســتاده که می تواند، افق های جدیدی از 

همگرایی منطقه ای و همکاری های امنیت ساز را بنا 
نهد. رئیس جمهور در این نشست در خصوص نقش 
تأثیر گذار ایران در زمینــه امنیت تاکید کرد و گفت: 
امنیت منطقه ای از خواست ملت ها آغاز شده است و با 
اراده دولت ها قوام می یابد و به دور از مداخله قدرت های 
ســلطه گر میســر خواهد شد.رئیســی عنوان کرد: 
جمهوری اســلامی ایران بر اساس چنین دیدگاهی، 
سیاست همســایگی و همگرایی را مبنای سیاست 
خارجی خود قرار داده اســت و آن را مســیر مطلوب 
برای تحقق صلح و ثبات منطقــه ای می داند.رئیس 
جمهور، با بیان اینکه چندجانبه گرایی واقعی به نفع 
ملت هاست نه قدرت ها گفت: سازمان همکاری های 
شانگهای اکنون در جایگاهی ایستاده است که می تواند 

همکاری های امنیت ساز را محقق کند.

در روزهای اخیر انتشــار برخی خبرها در مورد 
تخلفات رخ داده با موضوع کنکور سراســری در 
فضای مجازی این پرســش را ایجــاد کرده که 
آیا تخلفات در این حوزه افزایش داشــته است؟ 
پرسشی که معاون پلیس فتای فراجا به آن پاسخ 
داده است. کنکور سراسری ۱۴۰۲ طی امروز و 
فردا برگزار می شــود. رویدادی که از ماه ها قبل 
تمهیدات ویژه برای برگزاری آن در دســتورکار 
چندین دســتگاه مختلف قرار گرفته و همگی 
تلاش کردند تا این آزمون بزرگ و سرنوشت ساز 
بدون هیچ حاشیه ای انجام شود. در این شرایط 
اما افراد سودجو نیز دست به کار شده و با انتشار 
تبلیغاتی نظیر فروش ســوالات کنکــور و ... در 
فضای مجازی سعی از کسب منفعت برای خود 
کردند. تبلیغاتی که هرچه به روز برگزاری کنکور 
نزدیک تر می شد، تعداد آن نیز افزایش می یافت.

در این شــرایط، اخبار مختلفی نیــز از برخورد 
پلیس با متخلفان مرتبط با موضوع کنکور منتشر 
شد، از جمله اینکه مرکز اطلاع رسانی و ارتباطات 
فراجا از تشــکیل ۱۰۰ کارگروه ویژه عملیاتی 
در خصوص جرائم مرتبط با کنکــور خبر داد و 
ســردار وحید مجید، رئیس پلیس فتای فراجا 
نیز اعلام کرد که »برابر پایش های صورت گرفته 
در فضای مجازی و اشرافیت این پلیس در شبکه 

های اجتماعی، تارنماها و صفحات و کانال های 
فعال تحت عناوین فروش ســوال های کنکور و 
فروش تجهیزات تقلب که غالباً با انگیزه و هدف 
کـــلاهبرداری از داوطلبان و خانواده های آنان 
در حال فعالیت بودند، احصاء شــد. برابر اقدام 
های عملیاتی و قانونی صورت گرفته از ســوی 
واحدهای پلیس فتا در استان ها تاکنون تعداد ۳۲ 
نفر از مجرمان فعال در این حوزه که مدیریت ۸۰ 
فقره صفحه و کانال را بر عهده داشتند شناسایی، 
دستگیر و تحویل مراجع قضائی شدند و اقدامات 
عملیاتی در این زمینه همچنان در دست پیگیری 
است.« پیش از آن نیز ســرهنگ داود معظمی 
گودرزی، رئیــس پلیس فتای تهــران بزرگ از 
بازداشت هشت نفر که در پوشش فروش سؤالات 
کنکور اقدام به کلاهبرداری از مردم کرده بودند، 

خبر داده بود.
انتشــار این اخبار و دیگر خبرهای مشابه با آن، 
سبب شد تا این پرسش مطرح شود که آیا در سال 
۱۴۰۲، تخلفات حول موضوع کنکور سراســری 
افزایش داشــته است؟  پاسخ ســرهنگ رامین 
پاشایی، معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتای 
فراجا به این پرسش منفی است و معتقد است که 
امسال در نتیجه اطلاع رسانی خوب رسانه ها این 

جرائم این حوزه کمتر هم شده است. 

حاج قاسم در هر میدانی با منطق وارد می شدنرخ ثابت »ازدواج« و »طلاق« جوانان

جایگاه شورای فرهنگی-اجتماعی زنان ارتقاء یافت

مزایای عضویت ایران در شانگهای در تاریخ باقی می ماند

کاهش آمار مالباختگان و جرایم کنکوری

سياسیفرهنگی 

برپایی مهمانی غدیر در ۱۰ هزار محله کشور

قیمت بلیت پاپ به ۷۵۰ هزار تومان رسید



اقتصاد2
ایران

افزایش ۹درصدی قیمت بلیت هواپیما 
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری از افزایش 
۹درصدی قیمت بلیت هواپیما در روز های آینده 
خبر داد. محمد محمدی بخش گفت: طی جلسه ای 
که شرکت های هواپیمایی با وزیر راه و شهرسازی 
داشتند مقرر شد قیمت بلیت هواپیما را تا 10 روز 
آینده بر اســاس همان افزایــش 2۹درصدی نگه 
دارند. وی با بیان اینکه با اختیار سازمان هواپیمایی 
کشوری و شورای عالی هواپیمایی کشوری، پس از 
مهلت ده روزه، ۹ درصد به قیمت بلیت هواپیما اضافه 
می شــود افزود: افزایش 2۹درصدی قیمت بلیت 
در اردیبهشت ماه بر این اساس بود که 20 درصد 
افزایش قیمت بلیت به همراه ۹ درصد ارزش افزوده 
اعمال شــود، اما حالا با مجوز سازمان هواپیمایی 
کشــوری، ۹ درصد قیمت ارزش افزوده به قیمت 
بلیت اضافه می شود تا بهای بلیت 2۹ درصد قبلی 

به همراه ۹ درصد ارزش افزوده گران شود.

پیش بینی تثبیت نــرخ دلار تا 
پایان سال

براساس مدل سازی جدید سازمان برنامه و بودجه 
که براســاس مفروضات فعلی اقتصاد ایران انجام 
شده است، نرخ ارز در سال 1۴02 حداکثر ۵2هزار 

تومان پیش بینی شده است.
محمد جعفری رئیس امور اقتصاد کلان سازمان 
برنامه و بودجه در خصوص گزارش غیررســمی 
ســازمان برنامه و بودجه که برای ســال 1۴06 
پیش بینی های نامتعارف برای نرخ ارز مطرح کرده 
بود، گفت: این گزارش براســاس یک مدل سازی 
در ســال 13۹۹ انجام شــده بود امــا باید توجه 
داشــت که این گزارش براساس سناریوی فروش 
200هزاربشکه ای نفت تدوین شده بود و با تغییر 

این فروض نتیجه تغییر پیدا کرد.
وی با تأکید بر اینکه فرض این گزارش فروش تنها 
روزانه 200 هزار بشکه نفت بود، گفت: این میزان 
فروش کمترین رقم فروش نفت طی سال های اخیر 
است که در سال 13۹۹ رخ داد، طبیعتاً با تغییر این 
فروش پیش بینی ها تغییر پیــدا خواهد کرد. در 
زمان حاضر مجموع فروش نفت و میعانات نزدیک 
2 میلیون بشکه در روز است، بنابراین با توجه به این 
میزان صادرات نفت و میعانات گازی پیش بینی ها 

متفاوت خواهد شد.
رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه 
در پاسخ به سؤالی در مورد پیش بینی های جدید 
این ســازمان گفت: براساس مدل سازی جدیدی 
که براساس شرایط کنونی انجام شده است، نرخ 
ارز در سال 1۴02، حداکثر ۵2 هزار تومان است. 
خروجی مدل تهیه شده نشــان می دهد در سال 
1۴06، قیمت ارز یک سوم نرخ گزارش قبلی خواهد 
بود، البته یک ضریب خطای حدود ۵درصدی را نیز 
باید در این خصوص در نظر گرفت. وی گفت: باید در 
نظر داشت که این محاسبات با ادامه شرایط کنونی 
تحریم ولیکن افزایش بهره وری و اجرای الزامات 

رشد 8درصدی و مهار تورم انجام شده است.

احتمال اصلاح طرح »کالابرگ 
الکترونیک«

وزیــر کار گفت: موضــوع حل مشــکل مدیریتی 
صندوق های بازنشســتگی از جیب کارگران مطرح 
نیست و هیچکس این کار را قبول ندارد اما صندوق ها 
با ناپایداری جــدی مواجه  و به اصلاحات اساســی 
نیازمندند.صولت مرتضوی در حاشیه جلسه هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران دربــاره آخرین وضعیت 
طرح کالابرگ الکترونیکی، اظهار کرد: فرایند کاملاً به 
روال طبیعی ادامه پیدا می کند و قرار است تغییراتی 
بر حسب دســتور آقای مخبر به عمل آوریم که در 
حیطه کارشناسی است تا پس از انجام و تایید مراجع 
صاحب نظر، ابلاغ شود.وی افزود: استقبال از این طرح 
خیلی مطابق بــا انتظار ما نبوده اســت. وزیر کار در 
پاسخ به پرسشی درباره رد پیشنهادات تغییر شرایط 
بازنشستگی )محاسبه میانگین حقوق بازنشستگی 
برمبنای پنج سال آخر خدمت کارکنان دولت(  از سوی 
مجلس و واکنش دولت به این امر، تصریح کرد: دولت 
لایحه می دهد و مجلس اختیار رسیدگی دارد. باید 
دید در کمیسیون تلفیق چه تصمیمی گرفته می شود. 
آنچه از صحن مجلس بگذرد و به تأیید شورای نگهبان 
برسد و تبدیل به قانون شود برای همه لازم الاجراست.

مرتضوی در پاســخ به این پرســش که آیا با حل 
مشکل مدیریتی صندوق های بازنشستگی از جیب 
کارگران موافق است یا نه، یادآور شد: نه. بحث تأمین 
مشکل مدیریتی صندوق ها از جیب کارگران مطرح 
نیست و هیچکس این را قبول ندارد اما مسلم است 
صندوق ها با ناپایداری جدی مواجه شدند که دلایل 
خاص خودش را دارد و قطعاً صاحبنظران در این 
زمینه بر این باور هستند که اصلاحات در مدیریت و 

شیوه های اداره انجام و تبدیل به قانون شود.

اخبار

از جملــه ابزارهای تعدیل 
کننده چــرخ اقتصادی هر 
کشور، مالیات هایی است 
که افراد مشمول، به موجب 
قانون مالیات های مستقیم 
جمهوری اســلامی، در حق دولــت، پرداخت می 
نمایند و بدین ترتیب، دولت را در اداره هرچه بهتر 

کشور، یاری می کنند. 
در همین رابطه سخنگوی سازمان مالیاتی با بیان 
اینکه برخی از مالیات های تشخیصی اینفلوئنسرها 
مربوط به پیش از شناســایی درآمدهای این افراد 
بوده و سازمان در حال صدور برگه متمم است گفت: 
پیش بینی می کنیم که مالیات تشخیصی این افراد 
حدود ۵00 میلیارد تومان و بیشتر خواهد بود. مهدی 
موحدی سخنگوی سازمان امور مالیاتی در پاسخ به 
سوالی در مورد رقم بسیار پایین مالیات تشخیصی 
برای اینفلوئنســرها)17 میلیارد تومان برای 2.3 
هزار میلیارد تومان درآمد( گفت: 17 میلیارد تومان 
برگ تشخیص مالیاتی که به آن اشــاره شده بود، 
برگه هایی بوده است که پیش از رسیدن اطلاعات 

کامل بوده است.
وی با بیان اینکــه هم اکنون اطلاعــات کامل تر را 
دریافت کردیم، گفت: به این ترتیب اطلاعات فروش 
و حســاب ها را نیز کاملا ارزیابی کردیم. در نتیجه 
به واســطه این اطلاعات جدید در حال صدور برگه 

متمم هستیم. در حال جمع بندی اطلاعات هستیم 
و آن 17 میلیارد تومان لزوما مالیات ناظر بر 2 هزار و 
300 میلیارد تومان مالیات نیست و برای برخی افراد 
است. سرپرست مرکز تنظیم مقررات سازمان امور 
مالیاتی ادامه داد: پیش بینی می کنیم که درآمدی 
بســیار بیش از این مقدار یعنی به طور مثال حدود 
۵00 میلیارد تومان و بیشتر مالیات تشخیصی است 

که امکان وصول آن از سلبریتی ها وجود دارد. 
وی در پاسخ به سوالی در خصوص ضریب مالیاتی 

اینفلوئنسرها گفت: به این دلیل که درآمد این افراد 
به عنوان درآمد تبلیغاتی در نظر گرفته می شــود، 
بنابراین پس از کســر هزینه ها و به منظور تعیین 
درآمد حدود ۴۵ درصد نسبت سود فعالیت منظور 
خواهد شد. موحدی در پاسخ به ســوالی در مورد 
هزینه های قابل قبول این دســته از مودیان گفت: 
به طور مثال فردی که یک کلیپ تبلیغاتی درست 
کرده است و به ســبب آن درآمدی داشته می تواند 
هزینه های مربوط به ساخت آن مانند هزینه تهیه 

موشن و... را با مدارک و مستندات ارائه کند، امکان 
کسر آن وجود دارد.

وی با تاکید براینکه عــدد 17 میلیارد تومان گفته 
شده عدد بسیار کمی بوده و مربوط به بخشی از 123 
نفری بوده است که درآمد 2.3 هزار میلیارد تومانی 
داشــته اند، گفت: برخی از مالیات های تشخیصی 
مربوط به پیش از شناسایی درآمدهای این افراد بوده 
است. بنابراین برای برخی از این افراد که حساب های 
تجاری آنها شناسایی شده است احتمالا مالیات های 

بیشتری در نظر گرفته خواهد شد.
بنابراین اظهارنامه های این افراد نیز مربوط به زمانی 
است که ما اطلاعات زیادی در اختیار نداشتیم و به 
طور مثال اظهارنامه آنها را با یک تعدیل پذیرفتیم 
اما هم اکنون که این اطلاعات در اختیار سازمان امور 
مالیاتی قرار دارد باید برگه متمــم برای آنها صادر 
کنیم. سخنگوی ســازمان امور مالیاتی در پاسخ به 
سوالی در مورد احتمال جریمه اینفلوئنسرهایی که 
اظهارنامه خلاف واقع ارائه کــرده بودند، گفت: اگر 
اظهاراتی خلاف واقع داشته باشند مشمول جرایم 

کتمان درآمد خواهند شد.
لازم به ذکر اســت، براســاس مــاده 1۹2 قانون 
مالیات های مســتقیم، درآمدهای کتمان شده در 
اظهارنامه های تســلیمی و یا هزینه های غیرواقعی 
برای اشخاص اشخاص حقوقی و صاحبان مشاغل، 
30 درصد و برای ســایر مودیان 10 درصد جریمه 
به دنبال دارد. ضمــن اینکه این جرایــم غیرقابل 

بخشودگی خواهد بود.

مالیات ۵۰۰ میلیارد تومانی سلبریتی  ها وارد فاز اجرایی می شود 

تعیین تکلیف مالیات بر درآمد اینفلوئنسرها

حذف شرط سنی مشاغل سخت 
در برنامه هفتم

طبق لایحــه برنامه هفتم توســعه، حداقل 
ســن لازم بــرای بازنشســتگی مشــاغل 
ســخت و زیان آور بــرای زنــان ۴۵ و مردان 
۵0 ســال بود که این شــرط در کمیسیون 
اجتماعی مجلس حذف شــد.پس از انتشار 
لایحــه برنامه هفتم توســعه، حداقل ســن 
لازم برای بازنشســتگی مشــاغل ســخت 
و زیان آور بــرای زنان ۴۵ و مردان ۵0ســال 
تعیین شد و این مســئله موجبات دلخوری 
 بخــش زیــادی از جامعــه کارگــری را به 

همراه داشت.
حســن صادقی، رئیس اتحادیه پیشکسوتان 
جامعه کارگری معتقد است در صورت تصویب 
این لایحه، مفهوم ســخت و زیــان آوری در 
عمل از میان می رود.وی در این باره گفته بود: 
تغییرات برخی قوانین کار و بازنشستگی، به 
جای اینکه در قالب قوانیــن مربوطه صورت 
بگیرنــد، در ذیل برنامه هفتم توســعه دیده 
شده اند. تدوین کنندگان این برنامه نیز بعضی 
مطالب را در حالت کلــی بیان کرده اند و وارد 
جزئیات نشده اند. در نتیجه طبیعی است که 
انتشــار متن برنامه، برخی اقشــار ذی نفع را 

نگران کرده باشد.
به گفته صادقی، برای مثال مشخص نیست که 
این تغییرات در صورت تصویب از چه زمانی 
اجرایی می شوند؟ آیا تغییر سن بازنشستگی 
شامل افراد تازه کار خواهد شد یا عطف به ما 
سبق هم می شــود؟ به این معنا که آیا فردی 
با 20 سال سابقه کار هم باید بر اساس قانون 
جدید بازنشســته شــود؟ این فعال کارگری 
بیان کرده بود: در این مرحله، به نظر می رسد 
بیان کلــی موضوعات به این معنا باشــد که 
همه افراد مشــمول قانون جدید می شــوند. 
البته باید دیــد در آیین نامه ای کــه پس از 
 آن به تصویب می رســد هم چــه تصمیمی 

گرفته می شود.
پس از بررسی متن پیشنهادی لایحه عباس 
گودرزی. نایب رئیس کمیســیون اجتماعی 
مجلس شورای اســلامی خبر از حذف شرط 
ســنی برای مشــاغل ســخت و زیان آور در 
برنامه هفتم توسعه داد. وی گفت: در جلسه 
کمیســیون اجتماعی مجلــس در خصوص 
مشــاغل ســخت و زیــان آور، محدودیت 
ســقف ســنی برای متقاضیان بازنشستگی 
را از لایحه برنامه هفتم توســعه برداشــتیم 
 و با 20ســال ســابقه امکان بازنشســتگی

 فراهم است.
گودرزی افزود: کمیسیون اجتماعی مجلس 
در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
در خصوص تعیین ۵ســال پایان خدمت به 
عنوان مــلاک حقوق بازنشســتگی به جمع 
بندی نرسید. وی افزود: بر این اساس پیشنهاد 
ما این بود که یا این بند از لایحه برنامه هفتم 
حذف شود یا با پیشنهادی که منافع کارگران 

را تأمین کند، جایگزین کند.

تکمیل ۵۰ طرح معدن و صنایع 
معدنی طی ۲ سال

رئیس هیات عامل ایمیــدرو گفت: از ابتدای 
آغاز به کار دولت سیزدهم، ایمیدرو به همراه 
شرکت های وابســته و تابعه موفق به تکمیل 
بیش از ۵0 طــرح و پروژه معــدن و صنایع 

معدنی در سراسر کشور شده است.
بر اساس اعلام سازمان توسعه معادن و صنایع 
معدنی ایران امیر خرمی شاد با بیان اینکه از 
ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم ایمیدرو 
به همراه شرکت های وابســته و تابعه بیش از 
۵0 طرح و پروژه معدنــی و صنایع معدنی را 
در سراسر کشــور تکمیل کرده است، گفت: 
این طرح ها از ســال 1۴00 بــه بعد تکمیل 

شده است.
رئیس هیــأت عامل ایمیدرو اظهار داشــت: 
ارزش پروژه های مورد اشــاره به بیش از یک 
میلیارد دلار می رســد که حوزه های مختلف 

معدن و صنایع معدنی را در بر می گیرد.
وی افــزود: زنجیره های مس، فــولاد، طلا، 
آلومینیوم و همچنین امور زیربنایی در بخش 
راه سازی، برق رســانی، احداث جاده و پست 
اسکله در نقاط مختلف کشــور جز مجموعه 
طرح هــای تکمیل شــده از ابتــدای دولت 
سیزدهم بوده است. خرمی شاد بیان داشت: 
با بهره برداری از این طرح ها 3 هزار و 88 نفر 
اشتغال مستقیم و 11 هزار و 87 نفر اشتغال 

غیر مستقیم ایجاد شده است.
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مدیرکل دفتر امور مجریان آزادراه ها گفت: مذاکرات اولیه 
با چین انجام شــده تا در قبال تهاتر نفت، کار مهندسی 
منطقه سه آزادراه تهران-شــمال را اجرا کنند؛ با وجود 
این در قراردادها ذکر شــده که برای این پروژه 80 درصد 
از پیمانکاران ایرانی استفاده شــود. محمود ملازینل در 
جمع خبرنگاران درباره آزادراه تهران - شمال توضیح داد: 
86 درصد مسیر پل و تونل بوده و 6.۵ کیلومتر آن 1۴00 
ساخته شــده و فردا نیز با حضور رئیس جمهوری، 1۵.۵ 
کیلومتر باقی مانده این مسیر بهره برداری می شود و از شنبه 

زیر بار ترافیک عمومی می رود.
وی با بیان اینکه فاز دو آزادراه تهران - شمال، 100 درصد 
ایرانی ساخته شده  است، افزود: تمام تکنسین ها، پیمانکاران 
و تجهیزات ایرانی بوده و حتی جت فن ها هم ایرانی است. 

تاکنون ۵100 میلیارد تومان برای این آزادراه هزینه شده 
و ارزش روز آن 8300 میلیارد تومان است.

مدیرکل دفتر امــور مجریان آزادراه هــا توضیح داد: باند 
برگشت )شرقی( فاز دوی این آزادراه 3۵ درصد پیشرفت 
دارد و و در صورت تامین اعتبار، تا پایان 1۴03 بهره برداری 
می شود. باند برگشت به علاوه تونل غربی البرز به 1۴ هزار 

میلیارد  تومان اعتبار نیاز دارد.
شهسواری درباره اقدامات انجام شده برای ساخت منطقه 
سوم آزادراه تهران - شمال گفت: کار مطالعاتی منطقه سه 
در حال انجام است و مذاکرات اولیه با چین انجام شده تا 
در قبال تهاتر نفت، کار مهندسی منطقه سه را اجرا کنند؛ 
با وجود این در قراردادها ذکر شده که برای این پروژه 80 

درصد از پیمانکاران ایرانی استفاده شود.

رئیس سازمان بورس ضمن اشــاره به گسترش 
جامعه ســهامداری به 60 میلیون نفر و فعالیت 
هزار نهاد مالی در بازار سرمایه، اجرای حاکمیت 
شرکتی را گریزناپذیر دانست و عنوان کرد بدون 
حاکمیت شرکتی نمی توان انتظار بازار سالمی را 
داشت. مجید عشقی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار در همایش چشــم انداز حاکمیت شرکتی، 
الزامات و چالش ها گفت: یکی از بحث های جدی 
ما در سال های اخیر، تعادل بین منافع ذی نفعان 
بازار سرمایه بوده است. حاکمیت شرکتی یکی از 
دغدغه های جدی ما است که هم برای ناشران و 
هم نهادهای مالی معنا دارد. این بحث سالیان سال 

مغفول مانده بود.
وی اضافه کرد: بیش از ۵0 سال است که دنیا در 
این رابطــه کارکرد دارد و ایــن موضوع تغییرات 
بسیاری کرده اســت. پس از بحران مالی 2008، 
حاکمیت شرکتی بسیار جدی گرفته شد و معنای 
دیگری پیدا کرد.  مقررات حاکمیت شــرکتی در 

کشور ما وضع شده است؛ اما نیازمند فعالیت بیشتر 
سازمان و نهادهای مالی در این زمینه هستیم.

رئیس سازمان بورس ابراز امیدواری کرد: امیدوارم 
بتوانیم مقوله حاکمیت شــرکتی را به طور کامل 
اجرا کنیم. اگر حاکمیت شرکتی به درستی پیاده 
شــود، تعادل بین منافع ذی نفعان برقرار خواهد 
شد. حاکمیت شــرکتی از منافع سرمایه گذاران 
حمایت خواهد کــرد. وی تصریح کرد: حاکمیت 
شرکتی ســلامت بازار و پایداری شــرکت ها را 
افزایش خواهــد داد. همچنین کاهش ریســک 
را به دنبال دارد و مســئولیت پذیری شــرکت در 
محیط اجتماعی را افزایــش و هزینه های مالی را 

کاهش می دهد.
مجید عشقی اظهارکرد: سازمان بورس طی سال 
گذشته به مقوله اصلاح دســتورالعمل حاکمیت 
شــرکتی پرداخت. این در حالی بود که چهار الی 
پنج سال از تصویب این دستورالعمل می گذشت اما 
امکان اجرای آن وجود نداشت، از این رو با اصلاح 

چالش های مربوطه، آن را به مرحله اجرا رساندیم. 
البته به اجرا رساندن این دستورالعمل به تنهایی 
کفایت نمی کند و باید سلسله آموزش هایی را در 

این خصوص داشته باشیم.
وی اضافــه کــرد: بعضــا در کمیتــه تخلفات و 
پرونده هایی که بررســی می شــود با پدیده های 
جالبــی همچــون اظهــار بی اطلاعــی اعضای 
غیرموظف هیئت مدیره ناشــران نســبت به یک 
تصمیم مواجه می شــویم. در برخــی موارد این 
مســئله ایجاد چالش می کند. رئیس ســازمان 
بورس تاکید کرد: باید توجه داشت که تصمیمات 
در هیئت مدیره ناشــران به تمامی اعضا مربوط 
می شود، بنابراین باید در دوره های آموزشی مطرح 
و الزامات دستورالعمل حاکمیت شرکتی همچون 
قانون تجارت، دســتورالعمل های افشا و پذیرش 
و ســایر مفادی که ملزم به رعایت آن هســتند، 

گوش زد بشود.
رئیس سازمان بورس در این همایش عنوان کرد: 

باید دستورالعمل حاکمیت شرکتی گسترش پیدا 
کند، اکنون به فکر تبدیل آن به قانون هستیم تا به 
این واسطه ضمانت اجرایی آن افزایش پیدا کند.

وی خاطرنشان کرد: بنا داریم که این مسئله را در 
مجلس مطرح کنیم و مفاد آن از پشتوانه قانونی 

بیشتری برخوردار بشود.
رئیس سازمان بورس تصریح کرد: باتوجه به فضای 
بازار سرمایه و گسترش جامعه سهامداری به 60 
میلیون نفــر، فعالیت هزار نهاد مالــی و... اجرای 
حاکمیت شرکتی گریزناپذیر است و بدون اجرای 
آن نمی توانیم بازار سالمی داشته باشیم. عشقی 
گفت: به دنبال تصویب میانجی هستیم که میزان 
اجرای حاکمیت شــرکتی، سنجیده و رتبه بندی 
اعلام شود تا سهام داران از این میزان مطلع شوند.

رئیس سازمان بورس همچنین اذعان داشت که 
بسیاری از مشکلات بازار سرمایه که از بیرون بازار 
به ما تحمیل می شــود، به عدم رعایت حاکمیت 

شرکتی باز می گردد.

رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری با بیان 
اینکه در حال حاضر 180 فروند هواپیمای 
عملیاتی داریم، گفت: برنامه ریزی کرده ایم 
تا پایان امســال این عدد بــه 2۵0 فروند 
هواپیمای فعال و عملیاتی برســد. کاپیتان 
محمد محمدی بخش اظهار داشــت: برای 
پاسخگویی به عرضه و تقاضای صنعت حمل 
و نقل هوایی تجاری ۵۵0 فروند هواپیما نیاز 
داریم که در حال حاضــر 180 فروند از این 

میزان هواپیما، عملیاتی و فعال است.
وی افزود: برنامه ریــزی کرده ایم با توجه به 
نیاز کشور به این تعداد هواپیما، فعلا تا پایان 
سال جاری از چند طریق تعداد هواپیماهای 
عملیاتی ناوگان افزایش یابــد و به عدد به 
2۵0 فروند هواپیمای عملیاتی برسیم. رئیس 
سازمان هواپیمایی کشوری گفت: ما تا پایان 
تابســتان 1۴00 تعداد 330 فروند هواپیما 
داشتیم که 100 فروند آن عملیاتی بود، اما 
امروز به عدد 180 فروند هواپیمای عملیاتی 
رســیده ا یم.محمدی بخش گفت: ما 13۹ 
فروند هواپیمای زمین گیر با سن 2 سال به 
بالا داریم که باید به مرور به ناوگان کشــور 

برگردد. 
وی با اشــاره به تحریم های سنگین صنعت 
حمل و نقل هوایی کشــور از ابتدای انقلاب 
اســلامی، گفــت: در تعمیــر و نگهداری 
هواپیماهایی کــه در قالب برجام خریداری 
کرده ایم، با وجود آنکه با مجوز آمریکا بوده 

است، شرکت ســازنده  هیچ خدماتی به ما 
نمی دهند، حتی نشریات، قطعات و نرم افزار 
هم به ما نمی دهند ، پشتیبانی هم نمی کنند 
اما ما امروز روی پای خودمان ایســتاده ایم 
و با همیــن هواپیماها روزانــه 1800 پرواز 
انجام می دهیم. معاون وزیر راه و شهرسازی 
با بیان اینکه به پنج قاره دنیــا پرواز داریم، 
عنوان کــرد: با 32 کشــور در 18 ماه اخیر 
توافق نامه هوایی امضــا کرده ایم، هفته ای 
۵00 پرواز شرکت های خارجی نیز از ایران 

انجام می شود.
محمدی بخش تأکید کرد: ایمنی خط قرمز 
سازمان هواپیمایی کشــوری است. وی با 
بیان اینکــه پروازهای حجــاج بدون هیچ 
مشــکل خاصی در حال انجام است، گفت: 
امسال بدون کمک عربســتان ۹0 هزار زائر 
با بیشترین درصد رضایت مندی به سرزمین 
وحی اعزام کردیم و عملیات بازگشت حجاج 

نیز آغاز شده است.
رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری گفت: 
آسمان ایران برای پروازهای عبوری از سوی 
کشورهای دنیا امن اعلام شده است، در حال 
حاضر نفرات برج مراقبت ما ســرمایه های 
ما هســتند. وی درباره خریــد هواپیما از 
کشــور چین گفت: برای رســیدن به عدد 
۵۵0 هواپیمای عملیاتی، همه مســیرها را 
خواهیم رفت، خرید و ســاخت هواپیما هم 

جزو برنامه های ما است.

مدیرعامل توانیر گفت: اســتان های تهران، خوزستان و 
فارس رکورددار مصرف برق اســت و از مردم تقاضا داریم 
مدیریت مصرف برق را برای تداوم خدمت رسانی در دستور 

کار قرار دهند.
آرش کردی در ارتباط زنده با صداو سیما در تشریح آخرین 
وضعیت برق اظهار داشت: ما با توجه به وضعیت دمایی که 
در کشور حاکم است، رکورد مصرف برق پی در پی شکسته 
می شود و پیش بینی ما این است که با تداوم افزایش دما، 

امروز هم شاهد رکوردشکنی مصرف برق باشیم.
مدیرعامل توانیر گفت: امروز رویداد خاصی به نام کنکور 
برگزار می شــود و صنعت بــرق برای خدمت رســانی به 

دوطلبان در آمــاده باش کامل اســت. وی افزود: مصرف 
استان ها تهران، خوزستان و فارس رکورددار مصرف است 
و از مردم تقاضا داریم برای تداوم خدمت رسانی مدیریت 

مصرف برق را در دستور کار قرار دهند.
کردی تاکید کرد: تنظیم دور کولرهای آبی روی دور کند، 
تنظیم دمای کولر گازی روی 2۴ می تواند صنعت برق را 
در پایداری شبکه یاری کند. این مقام مسئول در پاسخ به 
سوالی مبنی بر پیش بینی مصرف برق در روز جاری گفت: 
با توجه به دما و کنکور، احتمالا امروز رکورد اوج بار مصرف 
برق بار دیگر شکسته شده و اعداد بالای 6۹ هزار مگاوات 

را ثبت می کنیم.

مذاکره با چین برای ساخت فاز ۳ آزادراه تهران-شمال

گسترش جامعه سهامداری به ۶۰ میلیون نفر

تهران، خوزستان و فارس رکورد داران مصرف برقهواپیماهای فعال به  25۰ فروند افزایش می یابد 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

ضرورت اصلاح پایه های مالیاتی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

میزان فرارمالیاتی در کشور بیش از رقمی است که اعلام می شود. لازمه جلوگیری از فرار مالیاتی، طراحی سامانه پایش تراکنش  های پولی و مالی است. تمامی تراکنش های پولی امری اساسی است چراکه ۹۵ درصد از 
نقدینگی کشور در حساب های بانکی  است. بنابراین شفافیت نقل و انتقالات حائز اهمیت خواهد بود. اخذ مالیات مبادلات و معاملات یکی از راهکارهای جبران کاهش درآمدهای مالیاتی خواهد بود.

یکی از معضلات کشور فرار مالیاتی است که امروزه بسیار گسترده شده است. چنانچه از  فرا ر مالیاتی جلوگیری شود، دیگر نیاز به فروش ثروت های زیرزمینی برای جبران کسری بودجه نخواهیم داشت. اصلاح پایه های 
مالیاتی یک امر ضروری است. همچنین ضرورت دارد تا پایه های مالیاتی کشور گسترش پیدا کند. حذف معافیت های مالیاتی و اصلاح ضرایب مالیاتی نیز از دیگر مسائل مهم است. ضرایب مالیاتی پلکانی به ضرر تولید 

کشور است که امروز نسبت به اصلاح آن باید اقدامات جدی صورت بگیرد. 
اگر سدی مانند مالیات بر عایدی سرمایه بر فعالیت های سوداگری ایجاد شود، باعث تثبیت و تقویت پول ملی می شود. اگر از حجم عظیم اقتصاد مالیات گرفته شود قطعا دولت از این روش درآمد بالایی کسب می کند. به 
خصوص در عایدی سرمایه ها اگر از فعالیت های سوداگری مالیات گرفته شود، آن زمان نیازی به درآمد های نفتی نخواهیم داشت. مثل  اینکه فروش نفت یک قطره از دریای درآمدی است که از فرار مالیاتی برای کشور 

ایجاد می شود.  به همین خاطر شاید اصلا نیازی به فروش نفت و گاز نداشته باشیم و می توانیم درآمد های حاصل از فروش انرژی را در زیر ساخت ها و توسعه کشور برای بلند مدت سرمایه گذاری کنیم.
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عضو انجمن صنایع همگن گفت: مجموع بدهی 
خودروسازان به قطعه ســازان در حال حاضر به 
۶۰ هزار میلیارد تومان رسیده است؛ در حالیکه 
این حجــم از  مطالبات، می توانــد هر صنعتی را 

زمین  گیر کند. 
علی  یکه  فلاح  عضو هیئت مدیره انجمن  صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه   سازان خودروی کشور  
در گفت وگو با خبرنگار مهر مشکل مهم صنعت 
قطعه سازی و خودروسازی را تأمین منابع ریالی 
و ارزی و کمبــود نقدینگی عنــوان کرد و اظهار 
داشت: این مشکلات موجب بدهی معوق ۲۵ هزار 
میلیارد تومانی خودروسازان به قطعه سازان شده 
است. ضمن آن که مجموع بدهی خودروسازان 
به قطعه سازان در حال حاضر به ۶۰ هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
وی تاکیــد کــرد: قطعه ســازان بارهــا اعلام 
کرده اند کــه توان تولیــد قطعاتی بــا کیفیت 
بالاتــر و پیشــرفته تر را دارنــد و در صــورت 
درخواست و ســفارش خودروســازان قادر به 
تولید این نوع قطعات هســتند. امــا این امر به 
گردش مالی نیازمند است. چراکه قطعه  سازان 
بر اســاس کیفیــت مــواد اولیه و ســرمایه در 
 گردشــی که در اختیار دارنــد می توانند قطعه 

تولید کنند. 
یکه   فلاح ضمــن تاکیــد بر ضــرورت اصلاح 
سیاست ها به منظور توسعه صنعت قطعه   سازی 
افزود: اگــر خواهان رونق صنعت قطعه  ســازی 
هستیم، خودروســاز باید کاملًا از قطعه سازی 
خارج شود و تلاشش را روی تولید خودرو بگذارد؛ 
این حجم از  مطالبات، می توانــد هر صنعتی را 

زمین  گیر کنــد. وی در ادامه گفت: همانطور که 
اشاره شد، مشکل اصلی صنعت خودروسازی و 
قطعه سازی کشــور موضوع تأمین منابع مالی و 

ارزی است. 
اگر ایــن مشــکل در صنعت وجود نداشــت، 
تولید خودرو در ســال به ۲ میلیون دستگاه نیز 
می رســید. یکه فلاح همچنین آثار سو تورم بر 
صنعت قطعه سازی را بسیار بیشــتر از صنعت 
خودروسازی دانســت و یادآور شد: قطعه سازان 
مواد اولیه مــورد نیاز خود را بــه صورت نقدی 
خریــداری می کننــد، این در حالی اســت که 
 خودروســازان مطالبــات خــود را بــه موقع 

پرداخت نمی کند. 
قطعه سازان مجبورند که با دریافت مطالباتشان 
از خودروســازان که در ماه های گذشته فروخته 
 شده اســت، مواد اولیه را با مبلغ بالاتری مجدداً 

خریداری کنند.
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع همگن گفت: 
طی سال های گذشته تحریم های سنگینی که 
علیه ایران اعمال شــد و برخی سوءمدیریت ها 
صنعــت خــودرو را بــه ایــن وضع کشــانده 
 اســت، اما همچنــان می توان به ایــن صنعت 

امیدوار بود. 
اگر دولت از مدیریت دســتوری بازارها و صنایع 
دست بردارد و اجازه دهد صنایع به صورت آزاد 
و خصوصی به فعالیت خود ادامه دهند، صنایع 
قطعه ســازی و خودروسازی کشــور با سرعت 
بالایی شــروع به رشــد می کنند و حتی میزان 
صادرات قطعه سازان و خودروســازان افزایش 

خواهد داشت.

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع  گوشت گوسفندي 
تهران از کاهش عرضه گوشــت گوســفندي، 
پس از عید قربان خبــر داد و گفت: عرضه کم 
دام موجب شــده قیمت گوشــت گوسفندي 
 بــه صــورت روزانــه افزایش یابــد و بــازار را 

ملتهب کند. 
علــي اصغر ملکــي، رئیــس اتحادیــه تهیه و 
توزیع گوشت گوســفندي تهران در خصوص 
وضعیت گوشــت گوســفندي در بازار از نظر 
قیمت و میزان عرضه، اظهار داشــت: چالشــي 
که اکنون همــکاران ما با آن روبه رو هســتند 
 کاهش عرضه دام است که تهیه آن بسیار سخت 

شده است.
وي با بیان اینکه این مشــکل پس از عید قربان 
به وجود آمده اســت، افزود: چالــش به وجود 
آمده در عرضه دام به بازارسبب شده که قیمت 

گوشــت گوســفندي به صورت روزانه افزایش 
یابد و بازار را ملتهــب کند. رئیس اتحادیه تهیه 
و توزیع گوشــت گوســفندي تهران با اشاره به 
وضعیت بد اقتصــادي که امروز خانــواده ها با 
آن روبه رو هســتند، بیان کرد: گره این مشکل 
به دســت مســئولان دولتي باز مي شــود که 
باید بــراي کاهش فشــار برخانــواده ها جهت 
 تهیه گوشــت و کاهش التهاب بــازار چاره اي 

بیندیشند.
ملکي در خصــوص کاهش تمایــل واحدهاي 
عرضه گوشــت به ادامه فعالیــت در این صنف 
گفت: با تداوم این مشکلات و عدم مدیریت آن، 
همچنین مشکلات مالیاتي که گریبان گیر همه 
صنوف شده است، قطعا بازدهي این کار کاهش 
یافته و تمایل به فعالیت در این صنف نیز کاهش 

پیدا مي کند.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: از ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم، 
ایمیدرو به همراه شرکت های وابسته و تابعه موفق به تکمیل بیش از 

۵۰ طرح و پروژه معدن و صنایع معدنی در سراسر کشور شده است.
بر اساس اعلام ســازمان توســعه معادن و صنایع معدنی ایران امیر 
خرمی شــاد با بیان اینکه از ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم 
ایمیدرو به همراه شرکت های وابسته و تابعه بیش از ۵۰ طرح و پروژه 

معدنی و صنایع معدنی را در سراسر کشور تکمیل کرده است، گفت: 
این طرح ها از سال ۱۴۰۰ به بعد تکمیل شــده است. رئیس هیأت 
عامل ایمیدرو اظهار داشــت: ارزش پروژه های مورد اشاره به بیش 
از یک میلیارد دلار می رســد که حوزه های مختلف معدن و صنایع 

معدنی را در بر می گیرد.
وی افزود: زنجیره های مــس، فولاد، طلا، آلومینیــوم و همچنین 

امــور زیربنایی در بخش راه ســازی، برق رســانی، احــداث جاده 
و پســت اســکله در نقاط مختلف کشــور جز مجموعه طرح های 
تکمیل شــده از ابتدای دولت ســیزدهم بوده اســت. خرمی شاد 
بیان داشــت: با بهــره بــرداری از این طرح هــا ۳ هــزار و ۸۸ نفر 
 اشتغال مســتقیم و ۱۱ هزار و ۸۷ نفر اشــتغال غیر مستقیم ایجاد

 شده است.

عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای 
اســلامی گفت: با رویه ای که بانک ها در بــرای اجرای قانون 
جهش تولید مســکن در پیش گرفتند قانــون جهش تولید 

مسکن اجرایی نخواهد شد.
 حســین حق وردی عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس شــورای اســلامی درباره علت عدم تمکین 
بانک ها به اعطای تسهیلات مسکن گفت: بانک ها در شرایط 
حال حاضــر به قوانین زیــادی در حوزه اعطای تســهیلات 
مخصوصاً تســهیلات خرد عمل نمی کنند. یکی از اقداماتی 
که در حال حاضر بانک ها انجام می دهند این اســت که اقدام 
به اعطای تسهیلات مسکن نمی کنند در حالی که بر اساس 
قانون مکلف به اعطای این تسهیلات شده اند و باید سالانه ۲۰ 

درصد از اعتبارات خود را صرف اعطای وام ســاخت و خرید 
مسکن کنند.

این عضــو کمیســیون اموزش مجلــس در ادامــه توضیح 
داد: رئیس جمهور و وزیــر اقتصاد در تلویزیــون به صورت 
رســمی و قانونی اعلام کرده اند که بانک ها برای تســهیلات 
خرد از مردم ضامــن دریافــت نکنند و بر اســاس کارکرد 
 حســاب و آنها وام اعطا کنند امــا هیچ بانکی اقــدام به این 

کار نمی کند.
وی در ادامه با بیان اینکه بانک ها استقلالی بی حد و مرز دارند 
افزود: وزیر اقتصاد باید به این نکته توجه کنند که دستوری که 
می دهد آیا قابلیت اجرایی شدن دارد یا خیر؟ وقتی دستوری 
قابلیت اجرایی شــدن ندارد نباید آن را اعلام کنند و مردم را 

امیدوار به اعطای این تسهیلات کنند. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: اعطای تسهیلات مسکن قانون است و باید رعایت شود 
ولی هیچ شعبه بانکی به آن عمل نمی کند و قانون جهش تولید 

مسکن را اجرایی نمی کند.
این نماینده مجلس یازدهم خاطرنشــان کرد: این قوانین و 
این وعده ها مردم را امیدوار کرده و باعث شــده تا آنها وقتی 
به بانک ها مراجعه می کنند و هیچ پاسخی دریافت نمی کنند 
در نتیجه در مرحله بعد به دفاتر نمایندگان برای گرفتن وام 
مراجعه می کنند. بانک ها از بهمن ماه ســال گذشته جلوی 
پرداخت تمام وام های خرد را گرفتند. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: به عنوان مثال برای حمایت از اجاره نشین ها بهترین راه 
این است که به آنها وام اعطا کنیم تا بتوانند از پس پول پیش 

خانه های خود برآینــد. اما بانک ها در ایــن زمینه همکاری 
نمی کنند.

این نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: گویا بانک ها اصلًا یک 
قانون اساسی دیگری دارند، کشــور دیگری هستند و دارای 
استقلال هســتند خودمختاری کامل دارند. بانک ها باید بر 
اساس قانون در حوزه ساخت مسکن وام اعطا کنند و سالانه 
۲۰ درصد از اعتبارات خودشــان را به حوزه ساخت و خرید 

مسکن تخصیص دهند.
حق وردی با بیان اینکه تاکنــون بانک ها قانون جهش تولید 
مسکن را اجرایی نکرده اند و بهانه نبود اعتبار را برای آن آورده 
اند افزود: هم اکنون آماری منتشر شده که نشان می دهد به 
کارکنان و کارمندان خود به میزان خیلی زیادی وام اعطا کرده 

اند. باید از این شیوه عملکرد بانک ها و اعطای وام و تسهیلات 
به کارمندان و کارکنان خودشــان و عدم اعطای وام به مردم 

برای ساخت و خرید مسکن تحقیق و تفحص صورت بگیرد.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در ادامه با انتقاد 
از اینکه بانک ها برای اعطای وام به کارکنان خود اعتبار لازم 
را دارند اما برای اعطای اعتبار به مــردم که معطل ۲۰ تا ۳۰ 
میلیون تومان پول هســتند اعتبار لازم برای پرداخت وام را 
ندارند خاطرنشان کرد: ظاهراً بانک ها از خودمختاری کامل 
برخوردار هستند و کسی هم نیست که بر عملکرد آنها نظارت 
کند. با این رویه ای که بانک هــا در برای اجرای قانون جهش 
تولید مسکن در پیش گرفته اند تصور نمی کنیم که این قانون 

عملیاتی و اجرایی شود.

وزیر نیرو در جلسه مشترک با اعضای انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت ســیمان دســتور افزایش ۱۰ 
درصدی میزان برق مصرفی واحد های سیمانی را در 
فصل گرم سال جاری صادر کرد. در جلسه مشترک 
وزیر نیرو و مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران با اعضای انجمن صنفــی کارفرمایان صنعت 
سیمان که به میزبانی وزارت نیرو برگزار شد، نحوه 
تأمین و توزیع برق صنایع ســیمانی مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.
در ابتدای این جلســه اعضای انجمن صنفی صنعت 
سیمان با اشاره به تولید سالانه ۸۹ میلیون تن سیمان 
در کشور، از اهتمام وزارت نیرو نسبت به برنامه ریزی 
برای تأمین حداکثری برق صنایع در فصل گرم سال 
تشکر کردند. امیر فرمانی رئیس انجمن سیمان در این 
جلسه با تأکید بر ضرورت توجه ویژه به صنعت سیمان 
به واسطه نقش مهم این صنعت در اجرای پروژه های 
ساخت و ســاز مســکن تاکید کرد: مجموع صنایع 
سیمانی در حال حاضر و در ساعات اوج مصرف تابستان 
۵۷۰ مگاوات برق مصرف می کنند و در ایام غیر پیک 

نیز مصرف برق این صنایع به ۶۷۰ مگاوات می رسد.
وی همچنین با اشاره به برنامه ریزی مطلوب وزارت 
نیرو برای تأمین برق صنایع در تابستان سال گذشته 
نسبت به تابستان ۱۴۰۰ از وزیر نیرو درخواست کرد، 
با توجه به اینکه فصل گرم ســال با ایام اوج مصرف 

سیمان کشور مصادف است، نسبت به افزایش سهمیه 
برق صنایع سیمانی در مقایسه با تابستان سال گذشته 
مساعدت لازم را به عمل آورد. بر این اساس اعضای 
انجمن در ادامه و در قالب یک طرح پیشنهاد کردند 
تا مدیریت نحوه توزیع و تقسیم سهمیه برق تابستان 
واحد های تولیدی صنعت سیمان کشور در اختیار 
انجمن قرار گیرد تا نسبت به مدیریت آن بر اساس نیاز 

بازار و منافع اقتصادی هر واحد اقدام کنند.
آن ها در بخش دیگری از سخنان خود ضمن اشاره 
به اینکه معمولاً واحد های ســیمانی ۲ ماه در سال 
به واسطه انجام تعمیرات اساسی غیر فعال هستند، 
افزودند: در صورت واگذاری مدیریت نحوه تقسیم 
برق صنایع سیمان به این انجمن، امکان تغییر نوع 
توزیع برق از محدودیت ســاعتی به روزانه با توجه 
به برنامه زمان بندی واحد ها برای تعمیرات اساسی 
سالانه فراهم خواهد شد و این موضوع امکان افزایش 
حداکثری بهره برداری از سهمیه برق موجود را ایجاد 

می کند.
علی اکبــر محرابیان وزیر نیرو نیز در این نشســت 
با بیان اینکه در ســال گذشــته وزارت نیرو تلاش 
کرد با حداکثــر ظرفیت ممکن نســبت به تأمین 
برق صنایع اقدام کند، افــزود: افزایش تولید صنایع 
برای ما از اهمیت بالایی برخوردار است و به همین 
خاطر تلاش می کنیم صنایع با کوچکترین آسیب 

فصل گرم سال جاری را سپری کنند. وزیر نیرو در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به توجه ویژه 
وزارت نیرو به صنایع ســیمانی کشوراضافه کرد: با 
اینکه حرکت در مســیر خود تأمین شدن صنایع 
در حوزه تولید برق برای صنایعــی مانند فولاد و یا 
آلومینیوم اجبار است، اما ما در این حوزه برای صنایع 
ســیمانی اجباری نداریم و اینکه واحدهای صنعت 
 سیمان به سمت احداث نیروگاه بروند، یا نروند کاملًا

 اختیاری است.
وی با تأکید بر اینکه وزارت نیــرو تلاش می کند با 
حداکثر ظرفیت ممکن نسبت به تأمین برق صنایع 
سیمانی اقدام کند، بیان کرد: البته اگر صنایع سیمانی 
خودشان اقدام به احداث یک نیروگاه ۵۰۰ مگاواتی 
در هر نقطه از کشــور کنند، وزارت نیرو از این اقدام 
اســتقبال می کند و معادل برق تولیــدی را برای 
واحد های مختلف بدون هیچ گونه محدودیتی برای 

این صنایع تأمین خواهد کرد.
محرابیان در ادامه با استقبال از ایده انجمن صنایع 
سیمانی مبنی بر تغییر نحوه مدیریت برق گفت: در 
صورت موافقت کلیه واحد های سیمانی با ایده انجمن 
وزارت نیرو همه واحد های سیمانی را یک مشترک 
تلقی خواهد کرد و مدل تحویل برق به این صنایع را 
به صورت هفتگی یا ماهانه بر اساس پیشنهاد انجمن 

پیش خواهد برد.

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران گفــت: حجم گاز 
ارسالی به نیروگاه ها از ابتدای امسال تا پایان بهار، ۲۱ 
میلیارد و ۸۱۴ میلیون مترمکعب بوده که نسبت به 
همین بازه زمانی در ســال ۱۴۰۱، بیش از ۳ میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون مترمکعب افزایش یافته است. مجید 
چگنی با بیان اینکه این شرکت در تعامل حداکثری 
با وزارت نیرو و شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران 
با گازرســانی به نیروگاه ها نقش بی بدیلی در حفظ 
جریان پایدار برق کشور دارد، اظهار کرد: توجه نکردن 
مســئولان وقت در ســال های گذشــته به ضرورت 
سرمایه گذاری در طرح های توسعه ای، ذخیره سازی 
گاز و پالایش سبب شده شرکت ملی گاز ایران در این 

سال ها با چالش ناترازی دست و پنجه نرم کند.
وی ادامه داد: مجموعه همکاران ما اما با وجود مشکلاتی 
از این دست در بخش های مختلف از فرآورش، انتقال، 
توزیع و دیگر بخش ها، اهتمام خود را به حفظ جریان 
پایــدار گاز در بخش های مختلــف خانگی، تجاری، 

نیروگاهی و صنایع عمده حفظ کرده اند.
معاون وزیر نفــت در امور گاز با بیــان اینکه چالش 
ناترازی محدود به فصل سرد ســال نیست و در دوره 
گرم سال هم این شــرایط برقرار است، گفت: با وجود 
این وضع، شــرکت ملی گاز ایران در ایامی که به طور 
معمول باید مشغول تعمیرات اساسی تأسیسات عظیم 
خود در بخش های پالایش، خطوط لوله سراسری و 

ایستگاه های تقویت فشار باشد، با پیش بینی و مدیریت 
شرایط موجود، خلأهای ناشی از ناترازی انرژی در دیگر 
بخش ها را جبران کرده است. چگنی در ادامه با تأکید 
بر روند صعودی و افزایش حجم گازرسانی به نیروگاه ها 
در سال ۱۴۰۲ در مقایسه با پارسال افزود: شرکت ملی 
گاز ایران در فرآیند گازرسانی به نیروگاه ها برای تولید 
برق در بخش های مختلف خانگی و صنعتی کشور، در 
مقایسه با سال ۱۴۰۱ روند افزایشی و رو به رشد خود را 
حفظ کرده تا جایی که روز ۱۲ تیرماه امسال، نزدیک به 
۳۱۳ میلیون مترمکعب گاز به نیروگاه ها تحویل داده و 

در این زمینه رکوردشکنی کرده است.
وی با بیان اینکه بهار امسال نســبت به مدت مشابه 
پارسال، بیش از ۳ میلیارد و ۳۸۹ میلیون مترمکعب گاز 
بیشتری به نیروگاه ها تحویل شده است، تصریح کرد: با 
توجه به شرایط آب و هوایی و همسو با تلاش حداکثری 
همکاران ما، میانگین گازرسانی به نیروگاه ها در سه ماه 
نخست سال، روزانه ۲۳۷ میلیون مترمکعب ثبت شده 
و در این مدت در مجموع ۲۱ میلیارد و ۸۱۴ میلیون 

مترمکعب گاز به نیروگاه ها تحویل شده است.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گازرسانی به صنایع و 
نیرگاه ها را یکی از محرک های اصلی پیشرفت اقتصاد 
کشور به ویژه در زمینه اشتغال برشمرد و اظهار کرد: 
رشد گازرســانی به صنایع به ویژه نیروگاه ها به منزله 
حرکت همســو با منویات مقام معظم رهبری درباره 

تحقق اهداف شعار ســال با عنوان »مهار تورم - رشد 
تولید« است که تداوم تپندگی قلب اقتصاد و رفاه کشور 
را برای مردم به ارمغان می آورد. چگنی ادامه داد: بر این 
اساس شرکت ملی گاز ایران از ابتدای امسال در مقاطع 
مختلف با وجود افزایش مصرف گاز در دیگر بخش ها، 
فراتر از برنامه تعهد خود به نیروگاه ها گازرسانی کرده 
است. معاون وزیر نفت در امور گاز در بخش دیگری از 
ســخنان خود با بیان اینکه صنعت گاز پارسال ۷۹.۱ 
درصد از سوخت لازم برای نیروگاه ها برای تولید برق 
حرارتی کشور را تأمین کرده است، بیان کرد: امسال 
نیز سهم گاز در تولید کل برق حرارتی کشور همانند 

سال های گذشته بیشتر از دیگر بخش هاست.
چگنی بــه آثار مهم محیط زیســتی ارســال گاز به 
نیروگاه ها و منافع اقتصادی آن برای کشــور اشــاره 
کرد و گفت: با در نظر گرفتن مابه التفاوت قیمت گاز 
طبیعی و فرآورده های نفتی، افزایش حجم گاز طبیعی 
ارسال شده به نیروگاه ها، از ابتدای امسال تا پایان بهار، 
در مقایسه با مدت مشابه پارسال بیش از ۵۵۰ میلیون 
دلار صرفه جویی ارزی برای کشور به همراه داشته است. 
وی در پایان تأکید کرد: این در حالی است که این اقدام 
مهم، افزون بر منافع اقتصــادی حاصل از جایگزینی 
بیشــتر گاز طبیعی با فرآورده های نفتی، انتشار دی 
اکسیدکربن در این بازه زمانی را نیز تا ۱.۵ میلیون تن 

کاهش داده است.

مدیر ســامانه هوشــمند 
سوخت شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی از اجرای 
طــرح آزمایشــی عرضه 
ســوخت از طریق کارت 
بانکی در یک جایگاه شهر تهران خبر داد و گفت: در 
صورت موفقیت آمیز بودن مراحل آزمایشی و صدور 
مجوزها، در مرحله نخست این طرح، توزیع بنزین 

سوپر از طریق کارت بانکی آغاز خواهد شد.
محمد صادقی در این باره افزود: در مرحله نخست، 
این طــرح در یک جایــگاه به صــورت پایلوت در 
شهر تهران اجرایی خواهد شــد و در صورت آماده 
بودن بســترها و دریافت مجوزهــا و انجام مراحل 
خوداظهاری از سوی افراد، به سمت عرضه بنزین 
سوپر با کارت مغناطیسی در دیگر جایگاه ها خواهیم 

رفت. وی با اشاره به اینکه عرضه بنزین سوپر فعلًا از 
طریق کارت آزاد انجام می شود، تأکید کرد: در حوزه 
توزیع سوخت نرخ اول، بستر ارتباطی ما باید آنلاین 
)برخط( باشد و اگر برخط نباشد، قطعاً استفاده از 

کارت بانکی چالش برانگیز است.
مدیر سامانه هوشمند سوخت شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفت: برای اســتفاده از کارت 
بانکی در توزیع ســوخت نیاز به اتصال به شــبکه 
شتاب وجود ندارد و افرادی که کارت بانکی دارند، 
مانند طرح هدفمندی یارانه ها یک شماره حساب در 
دسترس به عنوان کارت سوخت معرفی می کنند. 
صادقی افزود: سامانه هوشمند سوخت یک شبکه 
مستقل از سایر سامانه ها است که هیچ ارتباطی با 
پایگاه داده دیگر ســامانه ها ندارد و فقط از کارت 

بانکی، برای توزیع سوخت استفاده می شود.
وی با اشاره به این که در توزیع سوخت کشور، خودمان 
را به یک راه حــل منحصر نکرده ایم، گفت: ســامانه 

هوشمند سوخت مزیت آفلاین بودن را دارد که سایر این 
کارت ها این مزیت را ندارند و هیچ کدام از اینها به طور 

کامل جایگزین کارت هوشمند سوخت نخواهد شد.
مدیر ســامانه هوشمند سوخت کشــور بیان کرد: 
بسیاری از جایگاه های ســوخت در نقاط دورافتاده 
هستند که با توجه به آفلاین بودن سامانه هوشمند 
سوخت امکان توزیع سوخت در صورت قطعی هم 
وجود دارد، اما با توجه به آنلاین بودین شبکه بانکی، 
در صــورت قطعی، در عمل جایــگاه  غیر عملیاتی 
می شود و به همین دلیل فعلاً تنها توزیع بنزین سوپر 

از طریق کارت بانکی در دستور قرار گرفته است.
صادقی امکان کپی برداری از کارت های بانکی را از 
دیگر موانع این طرح اعلام کرد و افزود: این در حالی 
است که کارت هوشمند سوخت به هیچ وجه امکان  
کپی برداری ندارد. در این زمینه  هم باید رایزنی هایی 
انجام شود تا راه حل های اساسی برای این موضوع 
پیدا کنیم، اما همه این موانع، باعث نشده است به 

این سمت حرکت نکنیم و توزیع سوخت از طریق 
کارت بانکی یکی از طرح های اولویت داری است که 

در حال پیگیری و پیاده سازی آن هستیم.
وی درباره روند پیشرفت این پروژه گفت: کدنویسی 
این طرح در حــال اتمام اســت و در حــال رفع 
چالش های طرح و هماهنگی با دیگر دســتگاه ها 

هستیم.
مدیر سامانه هوشمند ســوخت کشور تأکید کرد: 
با توجه به موانع تأمین تراشــه های کارت بانکی، 
این طرح نقش مهمی در کاهش هزینه های ارزی 
و رفع محدودیت های این حوزه خواهد داشت. هر 
تراشه بسته به نوع آن حدود یک دلار قیمت دارد که 
هزینه حمل و ثبت نام، صدور دوباره و توزیع آن نیز 
وجود دارد که با استفاده از کارت بانکی، در تمامی 
این هزینه ها و زمان صرف شده برای تولید و توزیع 

کارت سوخت صرفه جویی خواهد شد.
صادقی با اشاره به اینکه شرکت پژوهش و توسعه 
ناجی هزینه ثبت نام و شرکت پست، هزینه توزیع 
آن را به عهده دارند، گفت: هزینه تعمیر و نگهداشت، 
پالایش داده ها و شخصی سازی کارت ها نیز از دیگر 
هزینه های جانبی صدور کارت ســوخت است که 
مجموع همه این موارد از بهای دریافتی بابت ثبت نام 

کارت سوخت بیشتر است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

اجرای آزمایشی عرضه سوخت با کارت بانکی در یک جایگاه آغاز شد

توزیع بنزین سوپر از طریق کارت بانکی 
بدهی ۶۰ هزار میلیارد تومانی خودروسازان به قطعه سازان

افزايش روزانه قیمت گوشت گوسفندي

تکمیل ۵۰ طرح معدن و صنايع معدنی طی ۲ سال

بانک ها قانون جهش تولید مسکن را اجرايی نکردند 

۵۵۰ میلیون دلار صرفه جويی ارزی رقم خوردافزايش ۱۰ درصدی تامین برق صنايع سیمانی
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اتصال 9۷ درصدی دستگاه ها به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند

وزیر ارتباطات در نشست با رییس ســازمان بازرسی کل کشور با اشاره به 
فعالیت های در دست اقدام، از برنامه برای هوشــمند شدن ۲۰ درصد از 
خدمات ارایه شده در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، ایجاد ۲۰ میلیون 
پوشش فیبرنوری منازل و کســب و کارها تا پایان دولت و دستاوردهای 

بدست آمده در پلتفرم های بومی گفت.
نشست مشترکی میان عیسی زارع پور-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- و 
ذبیح اله خدائیان -رییس سازمان بازرسی کل کشور- برگزار شد. در این 
جلسه زارع پور با اشــاره به راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
در سال گذشته گفت: خوشبختانه به همت همکارانم در سازمان فناوری 
اطلاعات و پشــتیبانی و همراهی سازمان امور اســتخدامی، پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند در سال گذشته راه اندازی شد و تا الان بیش از ۹۷ 
درصد از دستگاه های اجرایی به آن پیوسته اند و بیش از سه هزار خدمت در 

بستر آن به مردم ارایه می کنند.
وی با اشاره به نقش آن در ایجاد شــفافیت و مبارزه با فساد، افزود: وقتی 
خدمات به صورت تجمیع شــده و فقط با یک بار احــراز هویت در اختیار 
کاربران قرار می گیرد، مردم می توانند بــه صورت غیرحضوری و با دقت و 
کیفیت بالاتری خدمات مورد نیاز خود را در هر ساعت از شبانه روزی و بدون 

مراجعه حضوری دریافت کنند.
وزیر ارتباطات از برنامه این وزارتخانه برای هوشــمند سازی حداقل ۲۰ 
درصد از خدمات ارایه شده در بســتر پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
در سال جاری خبر داد و تصریح کرد: امسال قرار است بخشی از خدمات 
در دسترس مردم به صورت هوشــمند یعنی بدون نیاز به ارایه مدرک و با 
انجام خودکار استعلامات، خدمات در اختیار کاربران قرار بگیرد. زارع پور 
همچنین از افزایش ســهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص ملی به ۷.۵ 
درصد خبر داد و گفت: بر اســاس برنامه ریزی صورت گرفته این سهم تا 

پایان دولت به ۱۰ درصد افزایش خواهد یافت.
وی با بیان اینکه از برنامه های مهم دولت ســیزدهم ایجاد دسترسی های 
سریع و پایدار برای توسعه کسب و کارهای حوزه اقتصاد دیجیتال و افزایش 
سهم این حوزه از تولید ناخالص ملی است، افزود: البته در حوزه ارتباطات 
ثابت، کشور با عقب ماندگی های جدی روبروست، تصریح کرد: انباشت این 
عقب ماندگی باعث شده تا بار زیادی از ترافیک مصرفی مردم به سمت شبکه 
همراه سوق پیدا کند که در نتیجه کاهش کیفیت شبکه همراه را بدنبال 
داشته اســت. از همین رو در برنامه ریزی گسترده ای طرح ملی فیبرنوری 

منازل و کسب و کارها در دست اجرا قرار گرفت.
وزیر ارتباطات با اشاره به اینکه در طرح موسوم به FTTx تا پایان کار دولت 
سیزدهم، ۲۰ میلیون فیبرنوری منازل و کســب و کارها ایجاد می شود، 
خاطرنشان کرد: با احداث فیبرنوری در همه شهرهای کشور، زیرساخت 
بسیار مناســبی در دسترس کاربران، فعالان کســب و کار، متخصصان و 
نخبگان قرار می گیرد تا این امکان فراهم شود تا مطابق برنامه هفتم توسعه 
سهم اقتصاد دیجیتال از ۷.۵ درصد تولید ناخالص ملی به ۱۵ درصد برسد.

زارع پور با بیان اینکه با تکمیل طرح فیبرنوری منازل و کسب و کارها، بار 
ترافیکی بخش ارتباطات همراه نیز کاهش یافته و شاهد افزایش محسوس 
کیفیت آن خواهیم بود، گفت: همچنین با اتصال BTS های تلفن همراه از 
طریق فیبرنوری زمینه افزایش کیفیت و پایداری شبکه همراه را نیز فراهم 

خواهد کرد.
وی همچنین با اشاره به محدودیت ایجاد شده برای تعدادی از پلتفرم های 
آمریکایی از سوی مراجع ذیصلاح، افزود: وزارت ارتباطات بر اساس وظیفه 
ذاتی خود تمام تلاش خود را می کند تا بســترهای مناسب برای رفع نیاز 
مردم فراهم باشــد که از این رو با تلاش و مجاهدت متخصصان داخلی و 
حمایت این وزارتخانه پلتفرم های بومی توانســتند دســتاوردهای قابل 
توجهی را بدســت بیاورند به گونه ای که با پذیرایــی از میلیون ها ایرانی، 

پاسخگوی نیاز آنها هستند.
ذبیح اله خدائیان - رییس ســازمان بازرسی کل کشور نیز در این نشست 
با تاکید بر اهمیت امنیت شبکه ملی اطلاعات، پیشرفت صورت گرفته در 
فرایند احداث شبکه ملی اطلاعات را در دولت سیزدهم قابل توجه برآورد 
کردند. وی افزود: امروز همه به اهمیت فناوری اطلاعات پی برده اند، افزود: 
در مقابل پدیده هایی ناشی از فناوری اطلاعات در جامعه نمی توان مقاومت 

کرد و تاثیرات آن را نمی توان نادیده گرفت.
خدائیان با تمجید از اقدامات و فعالیت های انجام شده در وزارت ارتباطات 
در دوره اخیر، بر ضرورت تبیین موضوعات و فعالیت های انجام شده تاکید 
کرد و اطلاع رسانی از تلاشی که در این وزارتخانه برای توسعه خدمات مورد 
نیاز مردم را ضروری دانست. رییس ســازمان بازرسی کل کشور با انتقاد 
از حجم پیامک های تبلیغاتی ارسالی برای مشــترکان، از وزیر ارتباطات 

خواست تا در این مورد اقدامات لازم را انجام دهد.
طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وی با اشاره به راه اندازی 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، افزود: وقتی که خدمات قرار است 
غیرحضوری شــود و به صورت هوشمند ارایه شــود دیگر نظارت سنتی 
امکان پذیر نیست و نظارت نیز باید الکترونیکی و هوشمند شود. خدائیان، 
فناوری اطلاعات را یکی از راهکارهای قابل اهمیت برای کوچک شــدن 
دولت برشمرد و اظهار کرد: اگر بخواهیم با فساد مبارزه کنیم و کار مردم را 
تسهیل و آن را سرعت و دقت را افزایش دهیم راهی جز حرکت به سمت 

فناوری اطلاعات نداریم.

با عقد یک تفاهم نامه؛
ضمانت دانش بنيان ها در انتشار صكوک نوآوری 

تسهيل می شود
تفاهم نامه همکاری صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری و یک 
بانک به منظور تسهیل ضمانت شرکت های دانش بنیان در انتشار صکوک 

نوآوری در بازار سرمایه منعقد شد.
به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، موضوع این تفاهم نامه برقراری و 
توسعه تعاملات طرفین در زمینه تسهیل ضمانت شرکت های دانش بنیان 

در انتشار اوراق صکوک نوآوری است.
 این تفاهم نامه به منظور کمک به تامین مالی شرکت های دانش بنیان از 
طریق بازار سرمایه به امضای طرفین رسیده است. براساس این تفاهم نامه 
صندوق نوآوری و شــکوفایی پس از شناســایی و ارزیابی شــرکت های 
دانش بنیان متقاضی انتشار صکوک، نسبت به معرفی آن ها به بانک اقدام 
می کند. بر اساس این تفاهم نامه همچنین تضمین های شرکت دانش بنیان 
در قبــال بانک مورد نظــر، شــامل ضمانت نامه ای معادل بــا ۵۰ درصد 
 مبلغ اوراق در دست انتشــار خواهد بود که صندوق نوآوری به نفع بانک 

صادر می کند.
همچنین بر اساس این تفاهم نامه، تمامی شرکت های معرفی شده از سوی 
صندوق نوآوری و شکوفایی، مشمول حداقل ۳۰ درصد تخفیف در کارمزد 

پذیرش رکن ضامن توسط بانک می شوند.

اخبار

ســخنگو و معاون حقوقی 
و امور مجلــس مرکز ملی 
فضای مجازی از تشــکیل 
کارگــروه و آغــاز فعالیت 
رســیدگی بــه وضعیت 
اینترنت خبر داد. امیر خوراکیان در خصوص دستور 
رئیس جمهور در آخرین جلسه شورای عالی فضای 
مجازی مبنی بر تشکیل کارگروه جهت رسیدگی به 
کندی اینترنت و نارضایتی عموم کاربران از نحوه 
استفاده از اینترنت گفت: در کنار گزارش هایی که 
از بهبود وضعیت اینترنت یا توسعه زیر ساخت ها و 
شبکه در کشور داده می شود اما کاربر و به خصوص 
کسب و کارها نباید در استفاده از اینترنت که همه 
جوانب مختلف زندگی به این فضا مرتبط می شود، 
مشکل داشته باشند از همین رو این موضوع دغدغه 

رئیس جمهور نیز هست.
وی افزود: به منظور رسیدگی به وضعیت اینترنت، 
رئیس جمهور کشورمان در آخرین جلسه شورای 
عالی فضای مجــازی دســتور دادند تــا در کنار 
گزارشــهایی که از توسعه شــبکه و تحولات فنی 
در این حوزه داده می شــود، کارگروهی به بررسی 

نگاه عموم کاربران و کســب و کارهــا به وضعیت 
اینترنت و نحوه اســتفاده از آن و کیفیتش اعم از 
ســرعت و کیفیــت بپــردازد و بتواند گزارشــی 
 را در ایــن زمینه بــرای شــورای عالــی فضای 

مجازی تهیه کند.
ســخنگوی مرکز ملی فضای مجازی گفت: از این 
طریق متوجه می شــویم اگر بین گزارشــاتی که 
از وضعیــت اینترنت داده می شــود و واقعیتی که 
مردم و کاربــران از این موضــوع درک می کنند، 
تفاوت یا اشــکالی وجود دارد این اشــکال دقیقاً 
کجاست و با چه تصمیمات و چه اصلاحاتی اعم از 
 اصلاحات فنی و اصلاحات فرایندی مشــکل برای

 مردم حل می شود.
وی در ادامه در خصوص چگونگی بررسی وضعیت 
اینترنت در کارگروه تصریح کرد: سازو کار بررسی در 
همان کمیته مشخص خواهد شد احتمالاً به صورت 
نظر سنجی های مستقیم و غیر مستقیم از کسب 
و کارها و از عموم مردم، گزارش های فنی از مراکز 
مرتبط در کشور در اپراتورها و وزارت ارتباطات و از 
طریقی که این کار گروه تشــخیص دهد قطعاً این 

گزارش ها تهیه می شود.
خوراکیــان در ادامه به وظایف تشــکیل کارگروه 
اشاره کرد و گفت: می توانیم فضایی را فراهم کنیم 
که حقیقتاً استفاده از اینترنت و انجام امور روزانه و 

مربوط به کسب و کارها در این فضا با کندی و مشکل 
مواجه نباشــد. وی در خصوص وضعیت تشــکیل 
این کارگــروه گفت: در حال حاضــر این کارگروه 
با محوریت مرکز ملی تشــکیل و فعالیتش شروع 
شده است و امیدواریم به زودی بتوانیم بررسی ها و 

گزارش های لازم را در این زمینه تهیه کنیم.
خوراکیان در ادامه در خصــوص اینکه نتیجه این 
کارگروه چه زمان به رئیس جمهــور و مردم ارائه 
می شــود افزود: زمان مشــخصی در مصوبه وجود 

ندارد اما این کارگــروه در حداقل زمان ممکن این 
گزارش ها را تهیه می کند و به محض تهیه شدن در 
دستور شورای عالی فضای مجازی قرار می گیرد. وی 
در پایان در خصوص اعضای مختلف این کارگروه 
گفت: مســئولیت این کارگروه بر عهده مرکز ملی 
فضای مجازی است و اعضای آن تعدادی از اعضای 
حقیقی شــورای عالی فضای مجازی، تعدادی از 
مدیران و کارشناســان مرکز ملی فضای مجازی و 

تعدادی از همکاران وزارت ارتباطات است.

تهيه گزارش از مردم و كسب و كارها

رسیدگی به وضعیت کندی اینترنت آغاز شد
News kasbokar@gmail.com

وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات، تاکید 
کرد:امیدوار هستیم که مرکز ملی فضای مجازی 
از ظرفیت های خود در دوره جدید استفاده کند 
تا نقش موثرتری نسبت به گذشته در حوزه فضای 
مجازی کشــور ایفا کند. به گزارش ایسنا، عیسی 
زارع پور در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران، بیان کرد: به مرکز ملی فضای مجازی 
ماموریت داده شد و ما امیدوار هستیم که مرکز ملی 
فضای مجازی از ظرفیت های خود در دوره جدید 
استفاده کند تا نقش موثرتری نسبت به گذشته در 
حوزه فضای مجازی کشــور ایفا کند. از این نقش 
فرادستگاهی که این مراکز دارد استفاده کنیم برای 
اینکه مشکلاتی که خارج از اراده وزارت ارتباطات 

در حوزه شبکه است، برطرف شود.
وی در ادامه اظهار کرد: به عنــوان مثال در حوزه 
حاکمیت شــرکتی و نقشــی که شــرکت های 
خصوصی در شبکه که بنا به دلایلی که در گذشته 
بوده ماموریت خود را به درستی انجام ندادند. به 
عنوان مثال شرکت مخابرات ایران که در این روزها 
بحث آن مطرح اســت و در حوزه تجمیع و شبکه 

داخلی شــهرها و استان ها طی ســالیان گذشته 
وظیفه خود را به درستی انجام نداده است و شبکه 
اشــباع بوده و در برخی از ساعات مشکلاتی را در 

برخی از استان ها ایجاد کرده است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه تصریح 
کرد: موضوع دوم بحث فیلترینگ است که خارج از 
چارچوب تصمیم گیری دولت بوده و کمیته ای که 
در این زمینه وجود دارد، دولت سهم عمده ای در 
آن ندارد. امیدوار هستیم همان طوری که در حکم 
انتصاب دبیر جدید شورای عالی  فضای مجازی که 
توسط رئیس جمهور صادر شــده است، بازنگری 
در سیاســت ها و مصادیق فیلترینگ مطرح شده 
و یکی از خواســته های رئیس جمهور از ایشــان 
بوده، این امر مورد توجه قرار گیرد. بخشی از گلایه 
های مردم از سرویس ها و سایت هایی است که به 

اعتقاد ما نیز بلاوجه بسته شده است.
وی در ادامه تاکید کرد: بارها عرض کردم به عنوان 
مثال بستن گوگل پلی یا مصادیق آن، بازی های 
پرکاربرد یا برخی از سرویس هایی که مردم به آن 
نیاز دارند، باید در کارگروه بررســی شود. بخشی 

از نارضایتی مردم ناشی از بستن این سرویس ها 
است. وی خاطرنشــان کرد: همچنان که قبلا هم 
اعلام کردیم در خصوص شــبکه های اجتماعی 
و پیام رســان ها تابع مصوبات مراجع بالادستی 
هستیم و آنها کماکان برقرار است. اما به اعتقاد ما 
یکسری از سرویس ها و خدمات است که می توان 
در بستن آنها تجدید نظر شود، که از عهده وزارت 
ارتباطات و دولت خارج است. امیدواریم مرکز ملی 
فضای مجازی در این حوزه نیــز در قالب همین 
کارگروه نقش آفرینی داشته باشد که ما اثرات آن 
را در کاهش نارضایتی های مردم  و افزایش سرعت 

و کیفیت شبکه داشته باشیم.
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: در مــورد دولت 
هوشــمند نیز با موعدی که رئیس جمهور تعیین 
کردند و در قانون نیز دستگاه ها مکلف شدند که 
این کار را انجام دهند، کار پرشــتابی شروع شده 
است. چند دســتگاهی که متصل نشده بودند، به 
سرعت دارند کار خود را پیش می برند. بنده از وزیر 
علوم نیز مطلع شدم تعداد دانشگاه هایی که متصل 
شده اند، سه رقمی شده اند. مابقی دستگاه ها نیز 

در حال انجام این کار هســتند. دستگاه ها باید تا 
پاییز تمام استعلامات خود را به شکل برخط انجام 
دهند. هیچ مراجعه کننده ای برای گرفتن استعلام 
نباید از یک اداره به اداره دیگر یا از یک وزارتخانه به 

یک وزارتخانه دیگر برود.
وی افزود: از سوی دیگر  دستگاه باید تمام خدمات 
خود را از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
ارائه کنند. یعنی غیر از اتصــال تکلیف دارند که 
خدمات خــود را نیــز از طریق این پنجــره ارائه 
کنند.  از سوی دیگر باید ۲۰ درصد خدمات خود 
را هوشمند کنند. این سه تکلیف مهمی است که 
رسانه ها باید از دســتگاه دنبال کنند. موعدهای 
قانونی وجود دارد. یکی تا آبان، یکی تا آذر و دیگری 
تا دی است که ان شاءالله این اتفاقات خوب برای 
مردم رقم بخورد و مردم طعم شــیرین استفاده از 
فناوری را در استفاده از دولت بچشند. سال گذشته 
سال پنجره واحد بود و امسال سال افزایش کیفیت 
خدمات و حذف کاغذ از مراودات بین دستگاهی 
است که ان شــاءالله بتوانیم دولت هوشمند را به 

معنای واقعی کلمه در سال جاری محقق کنیم.

براساس تفاهم نامه شهرداری منطقه ۲۲ و سازمان 
املاک شــهرداری تهران ۵۰۰ واحد مســکونی 
برای مسکن نخبگان ساخته می شود. به گزارش 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، ســازمان نوسازی شهر تهران، 
شهرداری منطقه ۲۲ و سازمان املاک و مستغلات 
شهرداری تهران با امضای تفاهم نامه ای مشترک 
متعهد شدند در زمینه ســاخت مسکن نخبگان 

همکاری کنند.
این تفاهم نامه همکاری مشترک طی مراسمی در 
محل معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری به امضای دکتر سید محمد جواد 
صدری مهر، مدیرکل توسعه زیرساختهای زیست 
بوم نوآوری معاونت علمی، ســید مهدی هدایت، 
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران، حمیدرضا 

حاجوی، شهردار منطقه ۲۲ تهران و ابوذر مختاری، 
مدیرعامل ســازمان املاک و مستغلات شهرداری 
تهران رسید. براساس این تفاهم نامه طرفین در طرح، 
ساخت و سرمایه گذاری مسکن ناظر به ساخت ۵۰۰ 
واحد مسکونی در اراضی متعلق به شهرداری منطقه 
۲۲ و سازمان املاک و مستغلات شهرداری تهران 
برای تامین مسکن نخبگان همکاری می کنند. هدف 
تفاهم نامه، تولید و عرضه مسکن در راستای قانون 
جهش تولید مسکن و اهداف قرارگاه جهادی تامین 

مسکن شهر تهران است.
ناصر باقری مقدم، قائم مقــام بنیاد ملی نخبگان 
طی سخنانی در این مراســم با بیان این که طبق 
بررسی انجام شــده، تامین زیرســاخت مناسب 

زندگی )مسکن و خودرو(، شغل مناسب و فراهم 
بودن زمینه اثرگذاری، سه عامل بسیار مهم در عدم 
مهاجرت نخبگان به شــمار می رود اظهار داشت: 
بنیاد ملی نخبگان به عنوان بازوی نخبگانی معاونت 
علمی در زمینه تامین این زیرساختها تلاش زیادی 
داشته و پیش از این تفاهم نامه مشترک در زیمنه 
زمین های متعلق به دانشگاه ها هم چنین تفاهم 
نامه هایی را با شــهرداری تهران امضا کرده است. 
البته ساخت مسکن نخبگان در زمین های متعلق 
به شهرداری باب جدیدی اســت که با همکاری 
شهرداری تهران گشوده شــده و در حال طراحی 
آیین نامه ای هســتیم که نخبه ترین افراد کشور 
شناسایی شده و مسکن نخبگان در اختیار آنها قرار 

بگیرد. صدری مهر، مدیرکل توسعه زیرساختهای 
زیســت بوم نوآوری معاونت علمی هم با تاکید بر 
ضرورت توجه به تامین زیرساختهای اولیه زندگی 
برای نخبگان اظهار داشــت: برخلاف پروژه های 
دانشــگاهی که با هدف تامین مســکن نخبگان، 
اساتید و کارکنان همان دانشگاه ها اجرا می شود، 
در این تفاهم نامه، ساخت مسکن برای دهک های 
بالای نخبگی یعنی نخبه هایی که مهاجرت آنها از 
کشور مشکل ایجاد می کند هدفگذاری شده است.

حاجوی، شهردار منطقه ۲۲ تهران هم با اشاره به 
تاکید ویژه شهردار تهران بر توجه ویژه به نخبگان 
و فرهیختگان اظهار داشت: طی مکان یابی صورت 
گرفته زمینی به مساحت ۸۱۰۰ متر مربع در یکی 
از بهترین محلات منطقه )محلــه کوهک( برای 

ساخت مسکن نخبگان در نظر گرفته شده است.

صندوق حمایت از پژوهشــگران و فناوران کشور 
بنا دارد تا از دانشمندان و محققان برجسته علمی 
کشور در زمینه حرکت در مرزهای دانش جهانی 

حمایت کند.
به گــزارش معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری این حمایت، بن پایه 
توسعه علمی در زمینه ارائه نظریه و یا بنیان علمی 
بسیار بدیع و نوظهور و در مرز دانش جهانی را برای 

کشور فراهم خواهد کرد. با توجه به حیطه وظایف 
صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور، 
بدیهی اســت در این برنامه حمایت ها تا پذیرش 
نظریه علمی و انتشار در مجلات برجسته جهانی، 

ادامه پیدا می کند.
لذا در همین راســتا همکاری هدفمنــد، مؤثر و 
تثبیت شده دانشمند ایرانی با دانشمندان برجسته 
بین المللی مورد تأکید و حمایت ویژه قرار خواهد 

داشت. بر همین اســاس، محققان و دانشمندان 
می توانند پــس از مطالعه دقیق شــیوه نامه، فرم 
تکمیل شــده تقاضانامه حمایــت از حرکت در 
مرز دانش جهانی را جهت بررســی در این وبگاه 

بارگذاری کنند.
بدیهی اســت امکان یــا عدم امــکان حمایت از 
طرح های پیشــنهادی، پس از انجام بررسی های 
کارشناسی و داوری توسط کارگروه های تخصصی، 

از طریق ســامانه کایپر به اطلاع محققان خواهد 
رسید. میزان حمایت مالی این برنامه برای دو سال 
و به ازای انتشار مقاله در مجلات برجسته جهانی، 
۱۵-۲۰ میلیارد ریال خواهد بــود. علاقه مندان 
می توانند برای کســب اطلاعات بیشتر در رابطه 
با طرح ذکر شــده، شــیوه نامه حمایت از حرکت 
در مرز دانــش جهانی را مطالعــه و به این آدرس 

مراجعه کنند.

در روزهای آخر ســال ۲۰۲۲، شــاهد بازگشــت قوی 
ریسک پذیری در بازارهای مالی بودیم با این حال، در میان 
این اجماع خوش بینانه، برخی از ناظران صنعت رمزارزهای 
دیجیتال توصیه می کنند که احتیاط کنید. ناظران صنعت 
کریپتو شاخص های برجسته فشارهای آتی بر نقدینگی 
فیات را پیش بینی می کنند که به طور بالقوه بر پویایی بازار 
بیت کوین )BTC( که مهمترین ارز دیجیتال از نظر ارزش 

بازار است، تاثیر می گذارد.
بیت کوین پس از رسیدن به ارزش ۱۵ هزار و ۵۰۰ دلار 
در ماه نوامبر، به ۳۱هــزار دلار افزایش یافت و ارزش آن 
تقریبا دو برابر شــد. این افزایش، ازجمله صعود نزدیک 

به ۲۰ درصدی فقط طی دو هفته گذشــته، می تواند به 
تاثیرات بازار مانند درخواســت فیدلیتی برای صندوق 
قابل معامله در بورس بیت کوین )ETF( نسبت داده شود. 
به همین ترتیب، شــاخص نزدک مبتنی بر فناوری وال 
استریت که در اواخر سال ۲۰۲۲ به پایین ترین حد خود 
رسید، از آن زمان تاکنون شاهد افزایش ۵۰ درصدی بوده 
است. در همین حال، شاخص گسترده تر اس اند پی ۵۰۰ 
در مدت مشابه ۲۵ درصد رشد ثبت کرده است. علیرغم 
این روندهای صعودی، چالش های آتی مورد توجه قرار 
گرفته انــد. لوئیس هارلند، مدیــر پورتفولیوی صندوق 
 Decentral( ارز دیجیتال دیســینترال پارک کپیتال

Park Capital( هشدار می دهد که معیارهای کلیدی 
نقدینگی فیات، مانند شاخص نقدینگی خالص فدرال رزرو 
و شاخص نقدینگی خالص جهانی، کاهش را آغاز کرده اند. 
به گفته هارلند، صعودی ماندن بیت کوین در حالی که این 
معیارهای نقدینگی پایین تر است، غیرعادی تلقی می شود. 
وی علیرغم اجماع بازار صعودی، این مورد را به عنوان دلیلی 
حیاتی برای احتیاط در مورد بیت کوین برجسته می کند.

شرایط نقدینگی فیات تاثیر قابل توجهی بر دارایی های 
ریسک پذیر مانند بیت کوین و سهام دارد. تحلیل تاریخی 
نشان می دهد که نقاط عطف در شرایط نقدینگی فیات 
اغلب با قله ها و پایین های قابل توجهی در ارزش گذاری 

بازار این دارایی های ریســک پذیر همزمان شده است. 
شاخص خالص نقدینگی جهانی که عرضه فیات چندین 
اقتصاد کلیدی را به حساب می آورد، به ۲۶.۵ تریلیون دلار 
کاهش یافته که پایین ترین رقم از نوامبر ۲۰۲۲ اســت. 
به طور همزمان، شــاخص نقدینگی خالص فدرال رزرو 
که معیاری برای دلارهای موجود در سیستم است، از ۶.۳ 
تریلیون دلار به ۶ تریلیون دلار نزول کرده است. ذخایر 
بانک در فدرال رزرو )Fed( نیز کاهش یافته و این کاهش 
بیانگر انقباض است و می تواند منجر به ریسک گریزی شود 
که ممکن است بر پایداری رالی اس اند پی ۵۰۰ همچنین 

بیت کوین سایه افکند.

وزير ارتباطات: 

فیلترینگ خارج از چارچوب تصمیم گیری دولت است

ساخت ۵۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان و فرهیختگان

حمایت از فعالیت محققان برجسته علمی در مرزهای دانش جهانی

طوفان در انتظار بیت کوین


